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(it 0930 hours the Court re=asseribled pursuant
to adjourmment, the same President, llembers and
Judge Advocate being present, )
(The accused are again brought before the Courts )
THE PRESIDENT: I shall now ask the learncd Judge Advocate to sum up.
SUMING=UL,
THE JUDGE ADVOCATE: May it pleasc the Courte The German state set up the camp
of Auschwitz and it now becomes your duty in the light of the evidence you

have heard in this Court to decide what took place in the war yecars from
1942 until 1943,

I think you will be saticfied that to Auschwitz were taken by

> innucrable people for the purpose of providing man power and woman
for the German military machine, and I think you will be satisfied that
2 ose who were token, without any cxcusc, without any right, and
a@¥ast th wishes. were a number of Allied nationalss

case for the prosccution as rcgards Auschwitz is this,
uplain or ask you to consider whethc‘r the taking of allied
itz was right or wronge What they do say is that when
had no right to be illtreated or maltreated to an
die or that they should suffer physical hardshipe
what is the law cqually as it is your duty to find
j1ity of deciding the law is upon you, Sir, and
g at the law you are cntitled, of coursc, to
ith and those of the defending officers if it
appeals to yousa On nd, you arc entitled to accept my advice as
the Judge .idvocate of thiRco out I must impress upon you it is for you
to find the lawe

nationals
they were the
extent that Gt
It is for you tC
the factse The #®Csp
your meibers, and in

As you know, the a
a war crine, and you can only deal
with the specific alleged crime in
it is your business to know what are ™%
your duty to know when there is a breach

arc being charsed with comaitting
h.r crime in this Court and only
arge sheets You are scldiers, and
as and usages of ware It is

er which this Court is
e means a violation of
iagahich His lMajesty
abery' X939 It is
of thesc allied
d usages.

You will find in the Royal Wari
constituted, a definition of a war crimcs AW
the laws and usages of war committed during an
has been or nay be engaged at any time since the

3 for you, Sir, and your mcmbers, to say whcther the
nationals in Auschwitz wns or was not a breach of th

I think I an right in saying that Coles Snit argunent was
largely directed to the gas chambers and to the killing in that
Auschwitz, and not really directed so uwuch to the matters of al#ged cmnlty
and maltreatments I am going to put this issuc quite sinply td
I ana going to leave its If you are satisfied that allied nation?
in the way which has been described to you, and that they were put
chatber because they were of no use to the Regnan Reich, is that or
not a violation of the customs and usages of war?  Gentlemen, it sows‘to
ne that you will be entitled and well entitled to say that it was.

In regard to the nore general question of illtreatnent or
wmaltreatiient, I do not think perhaps the same difficulties arisc, because I
do not think it is anybody's contention that they were in any way authorised
by the German Reich as it has been suggested right be the case in regard to
the gas chaubers. If you are satisfied that there was this war crime in
the way I have suggested to you then, of course, you would find the charge
sheet vms properly beforc you.
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There has been raised by Cols Siith the guestion of whether
this gassing in all the circumstances should be treated ag sonething which -
the accused could not helps In other words, that they were being ordered to
do it by superdior authority, and that they were thercfore absolved fwom any
culpability which might arisc, Again I an going to deal quite shortly with
that natter,

I have carefully considered what Cols Smith said and what the
defending offices said, and I feel myself that I rwst advise you that the law
as laid down in Volume 2 of Oppephein's -Intcrnational Law, Oth Edition, is
that which you should follow, I should likc to read to you the full
cxtract containcd on page 452 rather than leave it as it is in the Manual of

"The fact that o rule of warfare has been violated in pursuance
order of the belligerent govermment or of an individual belligerent
r does not deprive the act in question of its character as a var
L docs it in principle conf'er upon the perpetrator immmnity fron
c injured belligerents A different view has occasionally been
hry manuals and by writers, but it is difficult to regard it

as expro a sound legal principles Undoubtedly a court confrontced with
the plca O orders adduced in Justification of a war crime is bound

to take into raticn the fact that cbedience to military orders not.
obviously unle i e duty of every nember of the amed forces and that
the law cannot 1n 2 ions of war discipline be cxpected to weigh
scrupulously the i ts of the order rcceived; that rules of warfarc

arc often controversi an act otherwisc anounting to a war crine nay
have been cxecuted @n ob s to orders reccived as a neasure of reprisals

Then I will ord
continucs: "Howewver, subject to
governed by the najor principle ti
to obey legal orders: only and that
if in obedience to a command they corit®
rules of warfare and outrage the general{ge

tion of the paragraphe It

'ications, the question is

5 of the amed forces are bound

annot, therefore, escape liability
shich both violate unchallenged

of humanity"e

You will probably find the rea
adepted by the writer is contained in the last
to the persons responsible for the order nay
to concentrating responsible on the head of the s
fron the point of view of Loth international and co
controversiale

why that attitude is
aph: "To linmit liability
pount in practice

¢ accountability
nal law is

That is entirely a matter for yous Do you t,
have been dragged away to Auschwitz and have been put in thegmild
machine, and have been gassed and killed without any trial, De
have coimitted no crime except that of being a Jew or being um C the
state, that that is not a clear vioclation of an unchallenged rulg
which outrages the general scentirients of hwnity? It seems to n€
sitmwle point and one which you will have to consider, If you are sab ied
that I have correctly directed you upon the law then, gentlenen, it woudyl b
opent to you to find that this charge shect, both as regards Auschwitz and
Delsen, is properly before you, and that you arc caapetent to deal with i
on the basis that it is clearly a war crime within the nmeaning of the worde

. Now I want to raaind you that in every trial in a Dritish Court
there are two main issucd which have to be established, and you will forgive
me, gentlemen, if I perhaps rcpeat things which arc known to you because of
your exp.rience and standing in the Amy, I feel it is wy duty in a case of
this gravity to exphnise these points although it may well be they have
already occurrcd to yous
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The two broad issues that have to be cstablished to your
satisfaction beyond all reasonable doubt arcy first, has the crimc set out
in the charge sheet becn established?  Secondly, if it has been
established, have the accused or any of then before you in the charge shect
been proved to your satisfaction to have cormitted it?

I propose, if I may, to deal very shortly with the first issue.

Rightly or wrongly (it is, of coursc, for you to decide whether or not you
accept it) in fiy view there is a traiendous general body of evidence going to
establish that at Auschwitz the staff responsible for the well being of
internees werc taking narc in thesc gassings; that they werc taking part in
improper, unlawfua, beating; that they were taking part in appels; that they
were taking part in the usc of savage dogs; that they were over-working and
der-f'eeding the interneces; and nmay be that there werce even experiments
moseu upon peonley so C'LllO(l in the intcrests of sciencey. against their
. I an not suggesting for a monent that the prisoners in the dock
b rily comnitted what I call that general crine, - I will consider that

41 under the second heading. There is that evidence before”

you and L leave it to you to decide whether you accept it or rots Asy
howge vidence is before you I an satisfied to say that therec is
evider which you could find that the war crime sct out in the first
charge rriittcds

t T elscn I think you have the saae kind of general
m.xnt or waltreatient, but substituted for the gas
prosceution allege to be a state of wilful or
housnnds of innocent people lost their lives.
that charze I submit So you that there is a
pon which you could properly find that the
heet was comnidtted by the staff caployed

the well Leing of the internees. If I
- h

allegation of
chamber you have

culpable neglect vk
Againg rightly or
trcaendous volune
charge as set oub in the
at selsen who were responsue
o right that there is evide
havc, to do is to leave you to

you could so find, then all I
t Iater on in closed Courte

The real difficult IWg n this cqsc, 'm(l the issuo upon
which I propose to spend ost of ny
whether each or any of these accused ha
beyond all reasonable doubt to have coin
arc chargcda I fecl that you will forgive
of general detail., I want first of all to

ved by thc prosccutlon
¢ offence with which they
i inention a few natters
the affidavitse

ne. Usually
on, but under
idavits in
ur to convict

The affidavits are somewhat of a nov
affidavits do not come before courts of crimiml j
war conditions it has lLecome nccessary to introdiuce
an endeavour not to conviect innocent pecple but in an
guilty people, However nuch one would prefer to have a I
before the Court those affidavits are properly admitted th‘ g % ks Tom
you to comsider them and say whether you will act upon thesls
after all, is thiss The systen merely says they vay be put b
there is nc person who can coupel ' you as the judges in this Cou
theme That is the safepuard, VWhatever criticisms may be made of
then there is the safepuard thot you five officers have a camlete
to accept ther or reject then. 2

I agreé with the defending officers that they are dangsrous
Lmaterial, We all know how people will tell you things in the smoke room and
how they would quickly rctract then if they had to appear in a C‘uurt and be
cross—evarnined, I have the greatest faith in cross—exauinations I ‘have been
brought up to realise what a potent weapon it is in discovering the truth,
That, of coursd, has becn rlum.( d the defending officerse Consider these
affidavits and the way in which they were t-ken, especially on the question
of identitys You need no words froo e to realise that you 1wst be most
careful in dealing with thosc affidavits, and T s surc you will find it is
diff‘icult to act upon just onc or two unless they arc supported in sone
naterial particulayr showing that thoy are really workhy of eredence and belief.
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Again it has been pointed out to you that sonctines a witness
who has appeared here differs materially from his affidavit, or that he
introduces matters which were not in the affidavit whon he made ite Those
arc all natters which I know you will carcfully considere. It is for you to
decide, when you corie to consider any particular affidavit, whether you arc
prepared to say that it has any weight or not.

I will now say a few words about thc witnesses themsclvess
We all feel, I an sure, very sorry for these unfortumate people who have
had to underso these terrible cxperiences, and it is only right that I should
say that they will receive at your hands every possible considcration when
you arc considering their evidence. Dut you have to rencuber that the law
ikes to have, if it can get them, what it calls "credible witncsses". That
witness who has no persomal intercsty who is caln and collected, and
s free from any sort of bias. I do not for onc mcment wish to suggest
of thesc witnesses have come here with a bias, but they have been
srrible things and they have seen and believed, throupgh the actions
T the people in the dock, that they have lost their fathers or their
nothCrs, or Wver relation it nay bes Thereforc, without any criticisn
right for you gentlenen to carcfully coasider whether at
have allowed their feelings to rather elaboratc or tint

]

w like to nmention ancther type of witness, that is
Yhen an accused plves cvidence in favour of another
ter for you bo say whether you accept it or nots
wsc and one which you VWill consider in the kight
testimony. Ut elearly there is a duty upon
ne to do ity to renind you and warn you

of the way he or she
e, because the law

of the danger of accepting i ony of one accused apainst another if
in the result you think that ; cd is trying to Tenefit hingelf or

el that I shculd give you a

warning that you should carefully s the evidence of any accused
which is detriiental to that of an is onen to She criticism that it

puts her evidence in a better light ¢ W vidence of & colleajgue in a worse
light.

an surce you will forgive uc for having nentl®
if T do that in rather a general way it will o
exanination of the witnesses as we proceeda
longer on what I might call preliminary natters,
neost adnirabiy by the 12 defending officers and by t
sure by now ycu have formed in your own ninds those g€
be observed by you in considcring the weight of evidence
truthe

t scans to nc that
ncre debailed

ad then surmed up
scutor and I an
cs which will
re lies the

duty and deal with the evidence in sone detail, quite quictly anc
methodically, as against each of these accuseds In doing that T
in nind that you have been provided with a book in which you have lab
from day to day rccorded the evidence for and against each accused ans
you have, no doubt, eutered marginal notes at the time with regard to the

inpression left upon yous Each day you have had also a full transcript o

the cvidence, and when you retire to consider this casc if _rou arc in doubt
. . - - e <+

upon ~ny points in the evidence you will have that complete transcript to

which to refcr, I feel, therefore, that I can in dealing with this evidence
not quote to you extracts from the transcript, but can put thaa to you 1n
rather a wore condenscd fortie

Although it comes first in point of time but sccond on the

chargc sheet I proposc to first of 21l deal with the sccond charse where it
is alleged that a war crime was cormitted at Auschwitz.
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Lot nme remind you of the charge: "At Auschwitz, Poland,
betwesn 1st October, 1942, and 30th April, 1945, when ncubers of the staff
of Auschwitz Concentration Camp responsible for the well being of persons
interned there in violation of the law and usages of war were together
conccrned as parties to the illtreatment of certain such persons causing the
death of Rachella Silberstein (a Polish National) Allied nationals and other
allied nationals whose nanes are unknowm and physical suffering to other
persons interned there, .illied Nationals, and particularly to Ewa Gryka and
Hanka Roscnwayg (both Polish nationals) and other allied nationals whose
names are unknovm".

Pirst of all let me remind you that all the accuscd in the
ock are not on this charge, and I am surc nany of them are very thankful
they are noty because it scems to me that out of all the horrors you
to wadc through the one which has impressed the public and the onec
as lupresscd you must, no doubt, is the question of the pgas chaubers
] d against whon the second charge is preferred arce Joscph Kramer,
inrich Schreirer, Ladislaw Gura, Peter Weingartner, George
ias Hessler alias Essler, Juana Dormann, Elisabeth
Ehlert, Irma Gresey Islc Lothe, Hilde Lobaucr alias

Kratt, Hces
Volke
Lohbaucr,

for the prosceution, as I understand it, is that at
up a practice or a course of conduct under which
internees, inclu =10 nwtloxmls, were being treated insuch a woy that
they were of no vals as human beings. What the prosecution ask you
is this. If you arc s: 1. that the pcople there were being put into
such unimportance and so little value was

: not it commion scnse to assuwae that it is
reasonable that vhen it can@§ more dnily matters with which they werce
concorned, therc would be son cC ior saying that they would be ill
treated becausc they were: of no case for the prosecution is
that at Auschwitz merbers of the together, cltht,r tacitly or
cxpressly, that they would ill tres ternces, and that they would
take part in the gassing, It is for say when you come to consider
cach accused whether the prosccution hiVE ied you that he or she was
concerned in the ill treatuient as a party on the staff.

but before I do 50,
y quotation I anm going
o the gas chanbers

I propose now to dcal with Josci
I should like to reuind you very shortly (it i@
to make of a gencral nature) of the evidence witig
I want to quotc from the cvidence of Dr. Bendel, wit
was o Rumanian orrested in Paris. This is really in
by an eye witnesg and, apparcntly a reasonable eye wit
involved in the oxtcnairmtion of these innocent people iz

ghot was
s chamber.

"st 11 o'clock in the morning the chief of the p&lit
department arrived on his cycle to tell us, as always, that a

d arriveds The trenches were cleaned out, wood was put in and
put over the wood. At about 12 ofclock the new transport arrived
000 or 1000 people, They had to undress in the courtyard of tlie reme
on o pronise of a bath#and hot coffee., There clothing was put on onc
and valuables on the other. They entercd a big roon and there they waiteg
until the gas arrived.. The hall was uscd in winter for the people to

undress. PFive or ten nmimitcs later the gas arrived in an ambulance, a.Red
Cross waggons Then the doors were opened and the peonle were crowded into

the gas chamberse These roous had such low ecilings, that tlao y appeared to \
conc right down on the heads of the people. With sticks and blows these
people swere foreced to go in and stay there, becausc when they realised they
were, coing to their death, they tried to get out again. Finally they
succeeded in locking the doors, hecaring cries and shricks, fighting with

each other, and knocking on the walls, This gocs on for two minutes and then
there is, silence; nothing more. Five minutes later the doors werc opened,

but one could not go near the chaumbers for twenty minutes after. When the

2
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doors were opened a crowd of bodies fell out quite contracted, and it was
almost impossible to scparatc onc from the other. They were all compresscd
togethers One got the impression that they had fought terribly agajnst
death, Anyonc who has scen a gas chauber f£illed to the height of one and
a half nctres with corpscs will never forget it". That is, I think, a
reasonable account of what resulted from the institubion of gas chambers
and their operation.

There can be no doubt that at Auschwitz and Derkenau there
were s1tuatc the whole of the gas choawbers. Therc is also no doubt that in
charge of Berkenau at ccrtain times wos the accused Josef Krancr with whon
I should now like to deal Lefore going any further.

He has given you a very detailed account of his life, but I
gould reuind you shortly that he came into the concentration camp service
n 1934, that he has had a considerable scrvice in concentration caups, and
s put before you = and it is for you to say whether or not you accept
hat he i1s a man who has been trained to thesc horrors which I have

of theso pcople at Auschwitz insofar as he was conocrnu& :
ing in charge of Derkemau cap. Very shortly I do not think
disputing that he has been present on these sclections for
sonctimes only certain types of them, and I think what he
s this. "The gas selections and the gas oxterninations
Were VCry S hey were really under the charge of the cormandant at
Berkenau. ThS ﬁ concerncd the political departiient, and they really
conccrned the d ox, ad 1little or nothing to do with it"

. - Wel
and you nay think
business; that it was n
amlount of people to opera
varies as rcioards responsibi
was necessary or not for quitc
that machine. Are you satisfic
taking part in it in his official

you to say. Hec was in charge of Derkenau
ssing and cxtermination was a highly orpganised
ndent upon any onec nan but rcquircd a large
L'it uay woll bc that the dogroc of uilt

peonle to take part in opcratlng
osccution's casc that Krancr was

I feel that I nced not &

any great detail, because it has been p
possible for you, as rcasonable nen, to ado
taking an csscntial part, an official part,¥s
unfortunate pecople to the gas charber ? The
Kraner appreciated that this was not a proper
known it was wrong., You have heard what has been hs oto that, but I
think his defcence is, as I put it before, that "I no responsibi-
lity for it". I am saying no rore as to Kramer's rcsyfisibg@ity or other-
wisc in regarcd to the gas chamber,

t aspect of the casc in
often; but is it

icw that Kraucr was not
it was, in sending these
ittle doubt that

o and rwust have

I want now to go through the cvidence insofaf®ag Bclates
to Auschwitz on other matters which are brought against hin,
witness to whon I proposo to rcfer is Szafran. This witness s

Shc says that at &uschultz,whpn tho prisoncrs were going on a work
kormando, Kramer beat an internee badly becausc hcr shoe becanc looscignd
she lost her place in the file

Hormermasch says that Kranmcr took part in the sclcctions,
that he took an active part in having pcople loaded into vehicles, and that
he beat then if they cried becausc they knew what was awaiting then.

Stein says that Kraner with Dreschler, Gresc, and Mengcle
took part in selections in front of the block, and that Krancr chosc people
for this purposc, Stein goes on to gay that Kramer, with Grese, when there
were several hundred in the block, pushed then into trucks and hit those

~who were not quick enough, with a stick,
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Then there is Glinowieski who says that Kramer found him in
possession of a little Lread and margarine and a pair of Jack boots, and
that he got 25 blows «for this. That was at Auschwitz towards the end of
October or Noverber,

Well, those, of coursc, arc matters that you will consider.
They scan to be pale shodows when compared with the allegations of the gas
charber, but they arec allegations of brutality which would cause suffering to
imates at Auschwitz.

In answer to Glinowicski, Kramer says that if hc reccecived 25
strokes it must have been authorised by superior authority in Derlin, and
that he was not in Auschwitz in the autwm of 194.3. Well, T think it is
uitc clear that he was in Auschwitz from Moy, 1944, to Deceubery 1944,

Rosenwaygz says that Kramer supcrvisced sclections, watching the
to sece the selcctions nade by him, and to scc that they were made.
s that she saw Kramer take part in the selections with Klein,
and in July, 1944, Kranmer had hcr fanily sent to the gas
was also prescnt on other occasions.

re is an affidavit of Elga Schicessl to the cffect that
selcctionse. In the result I think you will be satisficd

ody deal of toestimony which gocs to establish, if you
- was taking a part, and an active part, in thesc

i the case of Kraner has been so fully gone into

p any further time in regard to his activitigs
i1 in the witness. box, and it is for you to

1y had no responsibility for suschwitz

#e logerfuhrer, and that the responsible

<

I will now pass on and de
to me to be a completely honcst ian. I
tell you anything but the truth. But, ge
to believe that the dutics of a doctor of ned
and. not to take part in the taking of life.
no sort of allegations of ill-treating internees
onc, that he was sending then to the gas chamber
unsuitable or unf'it. Therc scems to be no dispute ab
frankly told ycu what he did, and his duty, as I understapd’it, secns to be:
"T had to do what I was tolda If I had not done it, sof¥body clse would
have done it, and therefore I did what was rcquired of e @

Kramer todk
that there i
believe it,
selectionse.

LS
that I do not pro =4P0
at Auschwitz, You have
say whether you accept t
at all in the sense that he j
people werc at what we call Aus
that you are satisfied that he
alleged in the charge shect, tha
and that he is therefore guilty of

an active part in the way it is
a nccessary cog in this machinery
ic in rcspect of those natters.

Klcinse Dre Klcin secis
ink he has come herc to
was always brought up

e to preserve life

o raec that there arc
ron this appalling
ey then as

- He has quite

I have already referred to this question of whet
say that as a Deflence to such an affair such as this. If you add
as I put it before you, is it not self cvidend: that Dr. Klein wes fe3
something which was not authorised Ly God or by any law made Dy mane PN

Is it a war crimc ? Is it a breach of the laws and custonggor
war for Dre Klein to do what hc did in sending those unf'ortunate souls to
the gas chaiber ? It was a terrible task and one which must £ill any decen
man with horror. - One wonders whether, if any of the accused had really
taken up a stand that, "I will not do this work", they would have been nade
to do ite ' Do you belicve or not - and it is for you to decide = that if
Dr, Klein had refused to do this work hc would have becn made to, or cven
that anything very serious would have happened to him ? I do not knowe
Would it have becn just a casc of removing hin and finding sonconc who was
nore amcnable ?  In the result, however, he has adnitted that he did this.
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"Dr.‘"l:Wirts told we to divide the transport into two parts, the fit and the
unfit for works the aged, the weak, and thosc whose health wns not good,
children up to the agc of 13y 14 or 15 ycars, and pregnant woiicne The
sclection was done exclusivcly by doctors. It was not a propecr cxamination.
They Jjust looked at them and asked them a fow guestions. Everyonc passed
before t ¢ doctor before they were dividede  The £it people were sont away =
what was donc with thaa I do not know", and the unfit, Dr. Klecin agrecs s

went to the gas chambeér,

Welly is it or is it not in your view a war crine to takc
Allied nationals (you mwust be satisficd they were Allied nationals) and help
to send thaa to a gas chamber because they were only 14 years of age or
Lecause they had undertaken the rcsponsibility of notherhooda I an not
going to address you on that, bccause you have heard it argued both for the
sccution and the Defcnce; but in the result it scais to nc that Dre Klein
acg before you agreeing with the Prosccution as rcgards hinsclf, and then it
u to say whether it is a war crime as sct out in the charge 'or nots

ow I proposc to deal with Pector Weingartners He was born on

the 4Eh J R13, in Jugoslavia, and he served in the Jugoslavian ~IT1Yy
and he f 4 inst the Gemians until eventually he was captureds He then
had to X cmany, and he went into the S.S., he says, not as a volunteer.

He says hd&

and then he b
know, and he -
and he says thal
regulating the river
agrees that there w
of dogs which the

uschwitz and did sonc weapon training for three nonths,
guard in a concentration carp until DeBenber, 1943, We
s t he had soncthing to do with the Vistula kormando,

in Deceitbery, 1944 He was digging trenches for

Md o thousand wonen crployed under hine He

ds, and I think he agrecs that therc werc somc kind
He says his dog was not to guard the wonien

n8er peat any of the women, and he also
3

says that he remained in Ausc
cventually went to Delocne He =

ecvidence which has been
appreciate that through
place at Auschwitz appcar

I will now very-briefly de
brought against him by the Prosccutions
soric crror the events which arc alleged to
in the Delsen charges Thercefore, Weingartner be punished for this
matter in regard to the charge sheet, It has, cen allowed to be
introduced as being same cvidence of the way he was ting himsclf and
fron which the Court arc invited to infer that he mw boen party to
a systen of ill-treating intcrncecs.

Glinowieski says he worked am a carpenter wi
nearly two ycars. Then he tells you about the jewellery thagb !
hade His brothcr was taking sonec cigarcttes to a woman in the
where he was not permitted to go, and Weingartner appeared on t
He oes on: "Weingartner pulled up my brother and scarched hin anc @«
240 cigarcttes, roubles and signet ringe"  This all took placc in _
blockfuhrer!s room and Clinowicski's brother rcceived 75 strokess ) his
brother left the room he was kicked out by Weinpartnor gnd could hardly4

stand. He says that he was waiting for his brother some distance away
and hc watched his brother go in with a friend to another rooils He was

his brother for
j ther
oric@'s block,

helped to his block and he had to sit down becausc he could not stands
Glinowicski says: "He told me he had Deen beaten over a chairy thatva knece

had becn applicd to his back to keep him down, and he was beatens  When he

got to his block I went to scc him, and he could not stand up at roll call

so he was takcn to hospital. T later went to hospital and spokc to the
doctor offuring a reward to look after my brothere I was told the next day
when I went to the hospital with sone bread and margarine that I co‘ulc.l not

sec hinm", Eventually, he says, his brother diecds He did not sce his brother
dic, but he was told that he had dicds : ‘
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ow the answer to that by Weingartmer is that he cannot
reneiber 'ths nan or his brother in Auochm.’cz, and that the story is
entirely untrue. el T e Sarantta v aeae

Sunschein says Weingartner was kommando leader of a kormando

- called Vistula; that therc were 1,000 girls in it; and they werc regulating
the river by carrying sande He said this incident took placc about
Decembery 194, She says she was a supervisor of .the work and as shc did
not ill=treat pcople she was padé,as a punishacnt, to work in wgter which ;
reached up to her knees, She said Weingartncr told her to bcat people q
badly and to chase them to make them work as quickly as possible. She says ‘
that Weingartner treated internecs badly and beat them and that he deprived

then of their extra foode They had to go some scven or cight kilometres «
11 the camp to where they worked and there was a bad road up a stecp hill.
also says that dogs werc ‘sct upon then to chase them up the hill and
§eingartncr was in charge of the guardse Then she speaks about an old
re-footcd, going up the hill who was pushed down by Weingartncer with
and that she fell in a trenchs She also says that before Welngartner
caul to the nando it was quite a good once "After Weingartner came it

d many pcople were scnt daily to hospital. It was the

the camp",

s relied upon by the Prosecution not only as an act of
deliberate illEt aent by Weingartner, but they ask you to consider
whether it is (o) vidence which entitled you to infer that Weingartner
was taking part 1 herance of this cormmon dps:q,n at Auschwitz to
ill-treat internecs i ;

Weing PN vidence on oath, and he said that he was not
responsible for the g ! vas only rcsponsible for sccing the woricn
did their worke He agrccihgk: > work was four or five kilomectres from
agreed, too, that therc was a steep
in the norning and worked until
cs he has some recollection that

hill, and that they left the cdmp :
1500 hours and then had to retur
Sunschein was an overseer, but hec c Viciber if removed her.e At any
rate, if he did remove her from her : not for beating peoples He
denies also that the women had to work up nees in waters

s that Weingartner

in and out and that he
h I do not think

cem to be any

tment of Allied
what is against
~treatment of

Then therc is the witness K1
used to stand at the gatc as the working partd
frequently bcat theme  Then there arc affidavi
really take the case very much further, Theng
allcgation that Weingartner was taking part in the i
nationals at Auschwitz so as to causc their death, a
hin is that he was taking part with others in this sytem
internees at Auschwitz by being a party to these selecti®ns. gl I do not
think that I nccd deal any morc with that matter. It is ircly a natter
for yous - Arc you satisficd that the Prosccution have made @t C
against Weingartner so far as it relates to Auschwitz ?

The next accused is George Kraft. Kraft was bornm in
on the 16th Decembery, 1910, and he tells you that he was in the Runig
that af'ter he left it he wont home for threec months, and all the Gen’nns
to go to Germany from Rumania, He says hc went to Geruany because he w
madc to o He maintains that he was ncver at Auschwitz, and therefore a
allegation in regard to hinm at Auschwitz cannot apply to him, and that there
must be some mistake and that the 1nr~1clont, if it ever occurred, must have
been put upon the wrong man., That is entirely a question of fact, It is
a complete defence to this charge at Auschwitz if an accused person was ncver
.there at the material times, Kraft says that he never was there, and it is
for you to say whether the Irosccution have satisficd you in any gvent that
he was there, Kraner says that he did not know hin and that he only kncw
hin at Luncburg. Hoessler says that Kvaft camc to Delsen in a transport
about thc 10th April, 1945, from Dora. Klippel says he kunew Kraf't in
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Mittelbau, and he was there until January 1945. Then he talks about this
Journey to Klein Bodungen. There is nobody, as far as I can see, who
testifies that Kraft was at Auschwitz as is alleged by the prosecution.

In any event, even if you are satisfied that hc was at Auschwitz (it scems
to me that thc whole of the cvidence is against it) therc is only one
affidavit against him, and that is thc affidavit of Regina Bialek.

She says: "On a day in the summcr of 1943 I saw fram about 4O metrcs Kraft
catch a man who was specaking to a woman. Kraft battered thc man's hcad
with a stick and blood poured from his mouth and cars., I later law his
body taken away. No=onc could have survived this beating". Well, that is
entirely a matter for the court. Kraft says that he ncver beat anybody
in this way, and in the swmer of 1943 he was not in Auschwitz at all.

I now comc to Hoessler, Hc was born on the 4th February
6, andin 1931 he was out of work, On thc 30th January 1933 he says
at_he voluntcered to join the SS., Then he says he went to Auschwitz,
nk, in Junc 1944 and lcfu there again in November 1944. What I think
gPeoncerns you is the period during which he was in Berkenau, which |
nk he 's was from July 1943 until 1944. Hc agrecs he was the lager-

carp hadder and had becone much largers When he camc to the women's

¢ surpriscd at the conditions. It was not plecasant, and

scs of typhus. According to him, he went round thc block
and tricd to Q put right. He saw the doctor and he tricd to improve

conditions bySgct¥ 2 dclousing plant. In any cvent, cutting his story
short, under trf t%ﬂg I think hc is trying to tell you that when he
went there condit@ons very bad, and like an efficient SS man he
procecded to try and @ > then,

oessler is that he not only attended

gcinl capacity, but that he was also

nces. Hocssler agrees that he did
attend sclection parades, but€that not make any sclcctions. He =~
states that the sclections werc y ; tors and that hc was recally therc
for the purpcsc of having the integ ded. Well, there undoubtedliy

by the evidence of Hocssler
S rticular purposCe-

gas chamber, but I think you will bc
that he was attending thosc gas paradces

sgards the gas chawber
Wpart in this systan,
the dutics he was

: I do not proposc to repcat mysg
paradess Arc you satisficd that he was ther
making 4t a success, and ncking it function by
perforning ?

Now it is quite clear that Hoessler di s thesc gas
extortiinations were right, and he says that hc uscd to #Fy g nelp to
gave young girls fronm being gasseds He says that he has s: sora¢ of them

because it was in his power to do so. In fact, he says he sgve
large nunber of internces by falsifying the nominal roll. The
evidence as regards what he says he was doing ot Auschwitz, an -
ncecssary to look at the cvidence which the prosccution ask you

You will appreciate that in effect Hoessler is saying: "I an a real @
man, I did what I could, and I an not rcally the man the prosecutid )
make ouby who was taking part in the ill treatment and killing of t,hose‘
pcopleo®e ;

Well, therc is firstly the cvidence of Dre. Binko who says
that Hoessler took part in sclections. Litwinska says that on thce 24th
Decaber 1942 at a selection at Auschwitz there was a parade of 35000
Jewcsscs at which Hoessler was prescnt, Some of the woricn werc naked, and
they were taken to the creomatoriuw, a room like a bath-~housc. They were
tipoed out of the waggon and were terrificd. You will remeioer she is the
witness who says she was actually taken to the gas chamber but was brought
out again, her life being saved because, in her opinion, she was the wife
of o Polish officer, At any rate, she says that Hoesslew was taking part
in these sclcctionss 11s



Hoessler, in reply to that charge, says that he did not take
Litwinska out of thc gas chaiber, but that he took out another person. He
agreces with what she says about this dneident as rcgards the details.
Hocssler says that it was a hospital sclection, and when he was in the
road a truck passed hin and he noticed this woman sitting in the back, Then
two other wonen cane to hin and asked hin to save her, and he sent a notor
cyclist aftcr the woman who was brought back and taken to the CeReSe Wcll,
it seens to me quite iupossible to rcconeile the story told by Litwinska
and the story told by Hocssler. It is for you to deceide. You saw both
these witnesscs and it is for you to say whether you accept the cvidence of
Litwinska.

Then there was the witness Jonas whe said that at a sclection
she saw Hocsslcr and Mengele.s She said that Hocssler was in charge of the
oriando "Union" at Auschwitz, and that he used to make selections and send
he sick and the weak out of the kamando, They werc sent to Compound A

oessler replics to that by saying that what this witness nust
irc pecople who were not very strong in this kormando, who were

S quarantinc block to get fit again, and then to go on to
other work the Union kormandos

Wallogos that Hocssler took part in selcctions at which
she was prescents T

Hoessler ordered si
being hanged, Sh
out the accusatiornNg
kmow what irmmportance yo
that he did not give any
officiate at the hanging.
that an execution was to take
carp a letter from the politica
should not e hanged before othe as he thought it would create
trouble in the camp, but he was tol8 ders were orders. At 5 Ders

a copy of the judgnent on the four wong Lheft of amiunition was
read out, and they were all sentenced t8 ibcd, and werc in fact hanged.
Hoessler says that is not a war crinc and th were dealt with accord-
ing to law, and thercfore thc prosccution hiv@ I no casc against hin
under that heading. :

R to be hanged, and that shc actually saw four
the execution took placc, and Hoessler rcad
eil with stealing from the factory. I do not
o this incident, but Hoesslecr does say
this hanging, and that hc did not

¢ was told by Commandant Bayer
nt he was to read to the whole

1ade sclections
s. Hc helped
“and weut to

Roscenzweig says: "I know souctines HgesS@c
for the gas chauber., I was prescnt at onc of thesd
the doctors. If he disliked anyonc they werec put in
the gas chamber, Of course, that is denied by Hoessler.

Sunschein says Hoesslcer was prescnt at variogs
and he chosc pcople, including great nuibers of young wonen,
initiative. "At the very sight of Hoessler the wholc canp was
A sclection by Hoessler was nade because he found somc pyjaas ou
blocks I was prescnt at this sclection".

Hoessler says that is quitc untrue. Then the witness contifiues &
"Hoessler was in charge of the koimando Union, and six girls who werce
ciployed in the faotory werc found in possession of sonc wire cuttors: Fo
of the six girls wére pumished for this by hanging", I imagine you will
asswie that was the sauc dnoicent to which I have already refcrrcde

Then Klein says: "Hoessler attended speeinl selections in
January 1944. Klein goes on'to say that she was chogen for the gas choiibern,
but before her nuibep gould bLe written down she was cumning cnough to _hid.c :
herself. "I asked Hoessler to let ne off, but he said to me: 'No, my.-child,
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you have lived long enough, . Conie with ne', and hc took ne to the tables
where the nubers werce being written down; but I got away and ny number
was not taken, I saw Hocssler afterwards, but he did not reccognisc mne.

I tried to avoid his eyes".

Hoessler says that story of Klein's is not true, and he
suggests that as she says she came in November 1943 she could not have been
so weak as to be selected two nonths later. Well, it is for you to decide.
It certainly does sgem to he an odd story of Klein's. You may think that
Hoessler would follit up and it would not be so ecasy for Klcin to get avay
and she makes outy but that is a matter for you. That is what she says,
and if you accept it well and good. I do not think I need dcal with what
Dr. Bendel says in regard to Hoessler.

Then there is Sompolingki who says that Hoessler was the
ndant of the crematoriun at Auschwitz Noel., "I arrived in the autunn
o We arrived at the railway station, I and ny two brothers, and

sler apgroached us, We were fomicd up in fives and we tried to keep
together oessler said: 'Who arc these two?'! and I said ny brothers.
He ﬂe a1 to the crenmatorium". He then says he was cnployed in
cle fas chatbers, in undressing the bodies and taking then awny

and loa into lorrics.

Ho®fsler in rcply to that says he went into the crematorium
in 1943 and rcs ere for two nonths. He says he was not the
crey

cormandant of th iun, and he goes on to say that originally
Sompolinski alleged was another nman and not Hocessler he was pinning

this accusation o
Then comes@ ka who says that she was in tho hospital

and saw Hoessler take pa tions for the gas chanber,

Geria Zylberdukat t witncss, sayg that Hocssler
took her nother from her at a s ade and sent hew to the gas
charbers

]

There are a nuwibcer of aff ip@luding onc by a wonan
called Adelaide de Yong. Shc says: "On August 1943 I was, against
my will, sterilised at Auschwitz by a Drs B¢ German. Jew" and she
says the ordcr for this operation was given Oy >s@lcer, the commandant of
the camp at Auschwitz. She continues: "I ide an on the photo—-
graph and I know his nauic to he that of Hoessler™s

Hoessler said he did not know this Ge
he was never corrmandant at Auschwitz. He says he nevcs
any such procedure. He states that hc could not give an
to a dmtor,

Then therc is the affidavit of Alegre Kalderon, Gre
Jewess, She says: "I also nane Franz Hoessler whon I identify
photograph. I have scen hin repeatedly adninister scvere and bru
treatiient to half starved internees". Hocssler says that is quite Bia

The next affidavit is that of Flga Schicssl in which it ﬁ
alleged that Hoessler took part in sclections for the gas charbers

It is for you gentlencn to make up your ninds whether Hocssler
on this evidcnce has been established to have taken part in these gas chombex
sclections, and whether he was 1ll treating Allied National intermwees in
Auschwitz in the manner set out in the charge—-sheet.
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Therc is a considerable differcncce of opinion eéven anong sonc
of the witncsses as regards the sort of inn Hoessleor was. Starotska says
as a lagerfuhrer in Auschwitz hce looked after the intcrest of the
prisoners very well, The Polish witness Stanislawa Komsta said he was very
scverc indeed and had nmany prisoncrs sent to the gas chambers Kopper says
that Hoessler behaved very well, Well, gentlemen, that is in brief forn
the evidence for and against Hoessler on the Auschwitz charge, and it is
for you to say whethcr the prosccution have satisficed you upon ite

Now wc come to Juana Boran, who rather becanc christcened
as the "Woman with the dog'e She is a German of considerablc age. She was
born, I think, on thc 10th September 1093. She Jjoined the SS on the 1st
March 1938 and, aftcr a ccrtain anount of training, she arrived at Ausch-
witz on the 15th May 1943. She then describes the duties she performed, and
she denies that she was ever prescent at any gas sclcctions. She agrees
that she had a dog at Auschwitz, but she tell us that she gave it away to a
n called Hartjenstcin with which to go hunting. This was in the beginning
¢ and she says shc did not get back again until March 1944, She says
¢ nevegaynde this dog attack anyone, She asscrts that she did not like

bu may wondcr when you hear the considerablc amount of disapprov-
*d in this court by somc of the pcople who werc in the SS to-day,

wheth uld have been really so inelined in the war yecars to fecl
that it :@ndosimblo service, or whether they would not have felt it
ce

was a se ﬁich they were quite preparcd to serves .
: erg o large nuaber of allesations against Borman and I

will run through @ te quickly in order to remind you of them, Dre
Binko said she @r : dog. Jonas said she recognised Boxman who had

n sclections froma the Union korxiando, According
Dr. Mengcle certain prisoncrs saying: "She

- Then there waos says that on one occasion when
coning back fromn a working kol uschwitz, one of the workers had
get up.  Boman then set her dog on

cgged it on = first of all it
isfied - and nade it go.
ud of it, and a strotcher was
is nade that Szafran did
ly, and that it was

her (she thinks it was an Alsatia
tore the woman's clothes, but Boman @ t
for her throat, Aftcrwards Boman wa
brenght and the wonan was taken away. Sorne
not say that when hcr affidavit was sworn®o
mentioned for the first tine in this court,

In rcply to that accusation Boxmiamsa is quite untruce
She never set the dog on to prisoncrs. Shc said t f the other
supervisors had trained policc dogs and what may ha ned is that thce
witness mistook her for an iufschcrin Kuck who was verygike her, and who
had a dog. In any cvent, she says shc was not at Bcrkcnkzz . the 15th
May 1943.

Szafran says also that Borian was prescnt at s@rcg nANy
times with her doge

Rosenzweig says Boran always went about with a Gig d?
treating prisoners very badly, and that all prisoncrs werc afraid ©
"I remenber once when souconc lit a fire in her quarters Bomian arp@Ve
and beat the girl". Roran says: "I do not rencoher this incident at 21%
and it is quitc untruc.

Stein says: "I knew Boruan at Auschwitz, She was always Wit
her dog and everyone was tervificd. She beat pcople fregaently". DBouan
8ays in rcply FO thaty Mhat is quite anbooe. I hit gixds! fac«s when they
did not do what they werc told to do, but not so as to knoelr out their
teeth or anything of that kind",
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Laska says that Borman had a dog with hcr and that they were
frightencd of her, but she never saw hor doing anything of which to complain.

Then there is the evidencce of the two witnesses Wolgruth and
Szafran, Wolgruth really speaks to the sane ineident as Szafran. She says
that in April 1943 at Auschwitz a woman left the hospital with her. "She
had a swollen knee and could not keep up with the rest of the koumaando.
She was stopped by Boman who set her dog on her. The dog first went for
her clothes and then Boman made it go for her throat". That must, I think,
be the same incident as is deposed to by Szafran. The answer given Dy
Boxrtan is the sanc.

Wolgruth also says: "I have scen the dog attack other people
roequently, It was a very obediont dog and only did this on Borman's
2 I have known Borman very well and would recognise her cven at

There is an affidavit by Vera Fischer who says that Boruan -
harge of women working outside, and that she had a large dog

sct on women if they becance weak and could not work. Many

went tdphg nd died of blood poisoning. DBomman says this is g;uite.
untruc. went on kormancdos outside the carp, I was always working
inside",

have personally scen Juana Borman comnitting
on internces". Boman says that is untruc.
aopreciate how @ifficult it is for an accused
person to defend herg t these very general allegations which keep
cropping up. There X o place, and it is wvery Aifficult for the
defence to cope with allego@i of  that sort.

Greck Jewess, W
brutal and savage g
Of coursc, I think you

Rachela Kcliszek, a Polish

g of 1944, was in charge (o ST
naiicd Regina, was set upon

eg first of all, and when the
pital, She says: "I think
the nurse told me she had

Jewess. She says that Borman, 1n
Strafkomnando, when Keliszek's fri
by Boman's dog, and she was bitten
dog had finished mauling her she was
she had blood poisoning. About a flortnig
died"s Well, Bomian points out that in tH
Berkenau, and never went outside the cap w Ioandos,

that a great nuaber
-d as a result of
nore preof that
cept that

deponents,

of these affidavits end up with allcegations that
what is alleged to have happencd., I an surc you wil
people were killed in this nanner beforec you are prep
people were being killed and nurdered in the way sct oub
and if there is any doubt at all, you will not accept the al

she
worked with hcr sister in a working party. One day at Auschwit nUALY
1943 Borman took part in a se¢lection of 50 girls, and Malachovsk:
was one of thcse scleeted. A lordy went out that nisht with these gi
including her gister and she never saw hor again, Doman's answer t
is that. the selection was not one for the gas chaulber, but was for sone

other purpose, and that she was not in any way toking paxt in a gas sole&i" o

Then there is an affidavit by Dora Silberberg who says that
at Auschwitz on the 15th June 1944 she was in a working parxty outside the
canp, and with her was her friend Rachella Silberstein,  "She said she could
not work that day, but Borman told her to go one I interwvened, and BRownan
hit e in the face kmocking out two teeth. She then set the dog on ny
friend wiich dragged her round by her log. Her legs becanie swollen and she
was carried away. On the 17th June when I went to hospital I was told she
was deads I saw her dead body in the yaxrd".
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The accuscd says the story is guitc uatrue., "I was not in
Berkenauw in 1944 and T ncvér went outside the cap with working parties".
I would renind you that this girl Rachella Silberstein figures in the
particulars of the Auschwitz charge and is a specific allegation of ill
treating causing the death of o Polish national.

With regard to Kopper, I oz not going to bother you with that
incident. You have ﬁear& Koprer say how she was bitten by Bomaants dog,
it is entircly a mattcr for you to say whether you believe her or notbs
been goge into at very great length and you must fora your own view

Koppe Boruan says the story is quite untrucsand that shce was not

> is o tremcendous cuount of cvidence to-the crfect thiat

Borrian did haCe & in Auschwitz, and I think you will be satisfied that,

as it concs fron uartcers, from witnesses for the prosccution and
defence, shc reall dog and that she ean hardly be telling the
truth when she says she Hart jenstein. At any rate, thosc¢ arc

the allegations which arc naddlazag nman, and I have given very largely
hér answers to theil.

Now are you satisficd that at Auschiitz

she was taking part in gjas selcections; tNgL quitce

-

unjustifiably on internces, and that shc was their ?

If you are satisfied that these incidents are

“fo such ill treatment ?
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Now, sir, I propose to deal with No. 7, Elizabeth Volkenrath,
She was born in Scptember, 1919, and she was called up for national service
in 1939, In 1941 she joincd the 8.8., into which she said she was
conscripted; she did not joint the S.8, but she was ferccd to.

You know how she went to Ravensbruck and then, I think it was in
March, 1942, she was sent to Auschwitz. I do not proposc to go through
all the different times she spent there, but she remained in LUngW1tz until
- the 16th January, 1945, when she went to Belsen,

wafrightly or wrongly the Progecution are putting forward
Volkenrath as onc of the important aufseherin in the camp at Auschwitz, and
you may or not agree that she was, so far as the 8.8. women were concerned,
an important personage who should know what was going on,

Now, gentlemen, it seems to me that we have spent o considerable
in asking people what they have scen, “nd,you have repeatedly becn
by witnesses, "I did not sec bodies", or, "I did not know what parades
w i T think, however, if you use your comrion-scnse and you look back
criences, you will remember that when you live in a Mess or
cllow workcrs, you discuss mattcrs of moment that have becn
t will De Qllflcult i3 <::<urc, for this Court to believe
@ somebody did not sec matters of moment in the camp themsclves,
il fe hoar of thom in ho ordinary tittle-tattlc which
veryday conversation.
selections werc inte

I
she says shc never @

say she attended sme
She says that at thé
of ‘the ‘eamp; that she ma
see that they kept quiet ¢

that S
that the;
forms part off o

Wheth ath knew of the gas chambers or not, or what the

or, is cntirely a metter for you to decide, but

t in any gas selection, though I think shc did

s on two or three occasions in Lugust, 1942, %
np she had to be present as she was in charge
>ctions herself, but she had merely to

did not run about.

WO

I do not want to reci I have said, but somebody has to
perform those sort of duties to ms Possing o success, and if you are
satigfied that she was present tak i this manner in these gas
gsclections, then, pentlemen, you may per onsjder that the Prosecution
have made out a case against her under & in that respect,

Now the cvidence against her is uninous and I will run
through it for the benefit of the Court, The@vmy 35 Cecilia Frommer

says that at Auschwitz, when she wns going to N o friend, coming
through the gate Volkpnr‘tk saw her and that she bg and nade her
kneel outside her hut, There was introduced into cent as to

at has been
cd it was

whether it might have been Volkenrath's sister, but
cl eared away and it is nccepted that if this incident
the accused Elizebeth Volkenrath,

Volkenrath scems to remember something of the inecid
she says: "T think I boxed her ears, but I did not makc her §
must have done something: that was forbidden", and she denics that @ 6
made .anyone keel on the pround at all,

Sunschein says that she knew this aufsecherin at Auschwitz, ot
she wa s in the bread store and the parcel department. therc, She says
that she came to get some bread from the store and that she saw Volkenrath
beating pecoplc there whom she suspected of stealing something at Auschwitz,
She goes on: "She behaved very badly indeed, beating intermces cven if
their boot laces were not made up, and nainly with her han

Volkenrath says: "I agrcec I was in the par cel store and that I
issued bread where I worked, I had to beot people who tried to steal
parcels or bread which did not belong to ther, and I slapped their face'.
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Thot sc ens to ne an opportunc moment to deal with this gquestion
of beating, You arc not herc to punish any men or woman for beating pcople
if you are satisficd that although it was irregular the conditions were such
that it justificd it, If discipline and order could not Le maintained
without a reasonable use of force, I am sure you arc going to say, whother
there had been specific authority to usc that force or not, that you are
not going to hold that against any of thesce men or women as a war crime or

r as a breach of the customs and usages of war,

Let us get it quite clear, gentlemen, that what the Prosccution
are alleging, and what they have to prove, is the usc of force of such a kind
that it was savage and brutal, that thore wes no justification for it at all,
and that it cxisted mercly because the person cousing it was a party to a

stem of cruelty which wos in force in concentration camps,.

I am not going to take up your time on that, If you accept from
used that, in circumstances wheore you might have done it yourself, she
dy with her hand, well and good, but there is a vast difference
itting people with your hand and hitting them with & stick or
f the Court will no doubt have a very keen cye to diseriminate
ous kinds of alleped ill=-treatment when they come to
After 211, great demege can be done to people. even with
0 it in anger or pet into the habit of doing it erery day
force is put behind ift,

|  Now ¢! ﬁh@ affidavit of Gertrude Disment, She is o

E Czechoslovekian JewdEs. recognises Volkenrath - though she had som

‘ ~ doubt apparently = as vt Auschwitz, and her name was Milan but
married to an S,S, nah enrath, She says:. "During' 2942 I have
seen hor make sclectiNg 1d give orders that prisoners be loaded on
to lorries and transported as charber", :

betwee®t
i3 consider

WMhet ds untrue,  When
charber I was not there, IR
2y went to the gas chamber I

Volkenrath's answer 4

have seen lorries on the road, Lut
did not know",

who is apparently a
or Belsen I o not guite
vhich I do not think

- There is an allepation by Etyl
B elgian Jewess, and whether it refers to Mgsc
clear, but it is a very peneral allepation ar

you will pay ruch attention, "Volkenrath use into the block and
take food and clothes from the women. She was and nade a habit
. of beating = them and pulling their hair", I assul lkenrath's

answWer to that is that it is untrue.

There is then the affidavit of Vera Fischer, a ewess —— and
I would remind you here, gentlemen, thot a number of these ggffidavits are
made by people who have lost their reletives in the gas chamfer. ks cribers
apparently lost her parents and her brother; Vera Fischor~&ppﬁ%ef
some of her relatives gassecd, Vera Fischer soays: VAt Auschwit
Volkenrath was the 8.8, blockfuherin of the hospital, Onec day I
and T c ould not stand upright, so she beat me so evercly that I was

hospital for three wecks",

Volkerrath says that is not true, "I was ill ryself in hosPitaf'
in Aupgust, 1942, and I never worked in a hospital",

Then there is the deposition of Zlata Kaufmann, a Czech Jewess:
"I have scen Volkenrath at sclections at Luschwitz in 1942 and 1943, I have
‘seen hew throw peopl e to the ground at selections and brutally beat them;
many died . I have seen their bodies collected", Whether there is sore
confus¥on between her and her sister I do not know, I do not think there
; is anyr sugpestion mede in that case, therc moy e, but insofar as it applies
' " to Volkenrath she denies it
E 17.
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Lgain T would draw attention to this indiscriminate and very
wide languepge : "She threw pcople to the ground and cruclly beat thon and
nany died", Is that reelly a convincing sort of cvidence, and do you think
that if this Czech Jewess had becn in the witness box and had to answer
questions by the learncd Defendins Officers that she would have satisfied
gou that Volkenrath really was behavins in such a manmer that many pcople

ulcye R

Now there is the affidavit of Elpa Schicssl. She merely says,
without any particulars or times or dates: "Volkenrath took part in
selec tions for the gas chamber",

Then therc is the affidavit of Alexandre Siwidowa: "I recognise
the woman Volkenrath, She was in charge of*all the S.S. women, She beat
wonen across the head with a rubber truncheon, On 70 or 80 occasions
beaten people into mnconsciousness, I was certain death occurrcd as
t of these becatings",

answer to that by Volkenrath is: "This is untrue., I becane
the 1st January, 1945",

dberaq‘§eh~

ain invite you to consider this., Do you think that if we had
] 7. here he could have convinced us that Volkenrath on
at peoplc into unconsciousness ?

vhad Alexan
70 or GO occasi

Then the
"Volkenrath was peif¥Son
worien on parade',

he affidavit of Erike Thune, an Austrian Jewess.
esponsible for many brutal assaults on exhausted

Next is th

X prisoners with a rubber sti
myself by her, but I cscaped™

I never sclected personally an

of Edith Trieger: "Volkenrath beat
as once Selccted for the gas chamber
swer to that is: "This is not truc;

is so constantly cropping up in
vy would Dbe rivelling that of Irma

Then we come to the. charg
this case, and who, I am sure, in po
Grese = Kopper.: Kopper says that Volk
e from block 18; she did not merely act as
: views on how you should decal with Kopper's g
say whether you accept it or not, remcmbering
3 : person who may or may not be wishing to make hér
perhaps others rather worse, :

I have pgiven you ny
and it is for you to
¢ herself is an accuscd

: There was an afiidavit of Volkenrath, but b ~oing to refer
! Tt If you want to refer to it it is before you, i quite a
detailed one, In that she does say: "I have-made pris appels hold
their hands up above their heads, but only on orders from otg€rs”.

- -

Let mc, at this moment, takc the opportunity of mcggi
affidavits, I an quite prepared to accept that you, sir, and y
could not be bettered for arriving at a conclusion, by looking and
to a witness, as to whether they are telling the truth, Whether yo
qualified to do that when you have not the actual words of the witncss &
ner ely the Interprcter's idea, and the witness is onec whom you do not nogaa
meet, & Gormen, Austrimn or a Jew, is a matter which no doubt you will turn
over in your own mind, As I have said, ‘in many cases of this kind however
admirable the translation may e = and I would like to psy a tribute to the
work of %he official interpreters here, cspecially the Polish Scerjcant and
Captain Forest = it camnot pive execlly what the witness has said, Therc
are imnuendos and meanings which cannot De conveycd,

-~

Equally, gentlemen, any criticism that nay be made of the
witnesses in the flesh must become stronger if it applics to an affidevit.
; Whether it be for the Prosccution or forethe Defence, there is ample roon
% 18.



for the final English translation which appears before us to contain crrors
and be different from what was said originally in the far off distant pest
when they were taken at Belscen camps  Now thet is merely unfortunate for
the Prosccution if that be so, but it might cause injusticc to the

Defence, and therefore I advise you that if there is any question about the
accuracy of any translation it is your duty to give the bencfit of that,

if there is any doubtful meaning; to the accused and not to the Prosccution,

I understand that Volkenrath says that she did not say this, and
that she had not caused pcople to kneel and hold up their hands, but she had
hecard of it being done, presumably by othcrs,

Now I have run throuch the evidence in thce case of Volkenrath
nsofer as it relatcs to Auschwitz. It is entirely a matter for you, but

i u accept the Prosecution's case that here at Auschwitz these officials,
ing was in furtherance of that cormon system then, gentlemen, you are
o hold Volkenrath responsible, You have this evidence and you
and it is for you to say whether the Prosecution have nade

L charge,

that they pt: it is for the Prosecution to establish, The
Prosccution and they say, I rather, with confidence - that when

you come to LG stem ds not Volkenrath onc of the more important
S.S. woncn, and 181 ot somcthing which you have got to take into account

this in any way distrd o
interpolate remerks which a

as I deal with the evidence I will
in the form of legal adviec,

Now so much for Volk®nhrat ¥

Py I Jjust meke this point,
Rightly or wrongly (you do not nce @ it unless you like, becausc
you are the judses) I think that thig @

9

¥ 2 charge which says that
‘every person who was on the staff of

utz or Belsen concentration camps
is claimed by thc Prosecution to be gulle® ar crine, I think that is

roing rather further than the Prosecution ‘this case, There may
be, and there undoubtedly were, on the sta sen and ALuschwitz, men and
women whom the Prosecution would not for onc m forward that they had

committed a war crime, We have had the doctor' v on the staff of a
concentration camp, and it is admitted by cveryb 3 was ¢ decent clean
doctor, and he will never appcar hefore any Court on rine,

I think you will have to be satisfied in thisre ther that a
person was deliberately committing & war crime, and that satisfied
of it, and that they were doing it deliberately, identifyingfthemselves with
the system in force at thc camp, or that their mere presence op thg il

is not of itself cnough to justify you in comvictins any of thescfficculiced,
You will want some proof and some cogent proof that in furtheranc®o

design at Ausclwitz they were co-operating and teking some active par v

Now with regard to Ehlert, I propose to leave ny remarks Lo
as Ehlert is concerned, until I come to the first charge of Belsen, becaugp
the Prosecutor - who I think we all agrcc hos conducted this case very foivcl@l-
has informed us that he can sce no evidence upon which he could properly ask
you to consider a conviction apainst Herta Ehlert in respect of the se cond
charge, and therefore I must invite you, when you come to close the Court, to
find Ehlert not ruilty in any event of the sccond charge,

Now No, 9, Irme Grese. Gentlemen, this woman scems to have had
morce than her share of publicity, She scoms to mc to have been tried
nany times by unofficial courts 21l over the placc, and found ruilty by all
sorts of pecople, Fortunately, this is o tribunal of senior military officers,
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and they are going to try Gresc cntirely upon the cvidence, and unless it is
cogent they will not convict, and therefore I do not think there has been or
can be any prejudice to Grese in this Court by rcason of the many things,
true and possibly untrue, I do not know, which have been said about her
outside this Court, I do not propose to be very long with Grese cxcept to
run throucsh the evidence,

She is quite a young woman = she was born on the 7th October, 1923,
at Wrecken, and you heve heord about her antecedents, and you hove seen her p
sister, Sho is very youns, and it is bxtreordlnnry, you may think, that a
girl of this age should have been given the responsibilities WhZLCh she was
civen,  Whether you agree with the Prosecutor!s summing=up of her or not
gy for you to decide, but at any rate there is no doubt that she went to
itz -~ I think she went in March, 1937 - and that she rcmoined there

am not going throurh the details of the various. jobs shc held
i She has been a very frank witness, and has been nost

ably ofendod. u rust, I think, have had & very ole ar analysis by the

o essisted her, and I shall not help Grese by repcating

say, was a frank witness, She admitted to certain

r own showing, they armount to war crimes or not
ﬁi’ce apart from what she agrees she did, there
T gigdence of one sort or another against her, and

sh that evidence to remind you of it,.

o.fran, She says that Grese was one of
yaun,~ I am not going to weste your time
£s unless thoy are rwttc}rs of detail

the few 8,5, women allowed tofca
with the jack boots or any of
which yo u congider irportant, 1 g iy
allerations and the subject of them, . “.ys that Gresc had some
selection in Camp "A" in block 9, wh®¥n wos prescent; that two pirls
were selected for some parade; that pcd from the window and when
they were lying on the ground Grese shot ) oG, Now that is a very
terril 11@ ancd scrious '\ccu.sntlon mnd the flI‘ wn’ that is made by the

in a concentration
aw and heard cane
cath and

r I feel,

mcs one felt

S I would say here wec arc rather like
carp, Just as they, by their surroundings and wh
to a point when they recally could not be troubled b
suffering all round them - it was too cormion = there 1
that in this Court we ar ¢ rother in a simdlar position

it was hardly worth while to moke a note of a savege assau , in‘an ;
ordinary way, would get ten ycars penal scrvitude, because med so
unimportance when comparcd with these congtant ¢ 1le”'t101'L) of ®¥illing _cnd
wounding and cvery kind of wholesale crimc, ‘ L 4

Well, gentlemon, this is one of them, Do you believe, g
you accpt that when thesc two girls jurmped out of thé window that Gresd @
them both ? That is sworn to, if you "Cccpt it. There is some cogen®
cvidence that Grese was ill—-tru tln" people in o way which ceused their death,

Hoossler says: "This is quite untrue", and he makes the point
that windows cannot e opened in the block ~nd that thouph a girl could not
Jurp out, iF a ghoéting of this kind had tekon place he would have had
cnguiries made,

Grese says: "I deny that I cver shot these women;y ¢ know nothing
about it; I was never on a selcction in Camp "A" and have never boen an ,
aufseherin in Camp "A"", Shc agrces that selections were made there,

It is only right that one should quotc what is in favour of an
accused cqually with whgt is against her, and Hurernasch says: "I did not
20«



pcrsom 1ly sec her do ﬂ.nyth:l,nb , -dnd ’chcn she” ‘_ucls tho :an,vrtpblc ploco of'
hearsay: "I hcar she bea .t up pOQplO" £ , i
Tlona Steln saids "Groso m’ch Kranmer, Drexler énnd Men{*elé made’
selections gt Auschwitz,  We had to stand beforo the blocks naked and in
all weathcrs, As our turn comc some of *the prisoncrs tried to hide, They

were pointed out to the guard and. they were shot, Grese was nearly always b
prcsent on these selections',,. ‘

Grose says that Jr..ws were nodrly always naked for the pas
selcction, She says: "I was there to kecp order and T adnit I gave then
a beating for running away",

Stein is another who has piven rather o different version from
she said in the affidavit, She says that sho saw from a window in
idchen at Auschwitz some people tryinz to hide, Grese sew this and
d_somcone clsc and they were shot, “She says: "I helped to collect

they werc taken away in the .)lf‘_r)kot" '

tho klnd.

The 'is an 1nc1dent at Auschwitx which Stein spoaks to
"I remember a r ¥ acing a daughter in another compound, Unfortunatcly
Gresc' saw her, on a cycle before. the mother could get away and tho
nother was beaten y by Grese that she had to be t: aken away oh a :
ambulance" = I think,w tgree it could not have been an arbulance. = "I : .
cannot say wherc sheW ; but she was blecd:mtg at the tl”lC. Gresc
kicked hercwhen she wiS

sign- rather over. 'thl“" end I think
cnember this 1nc:|.dont First
that she did not beat her,

he ground, and did not kick her, -

Grese says: "Therc j
her cxplenation is fhat she did¥not
of all it secms to have been som

I am not going to waste any tim
she had some kind of whip, a kind we have
on, That was at Auschwitxz, She admits

resg's whip, It is dgrced ' "
> able to 'satisfy ourselves
cople in lager C with a-

whip and a stick, and she says she was doing t, g t orders: "I gave
aufseherin's under me orders to béat prisoners i@ to keep discipline
in the ceamp of which I was in charge, I was no =J to do this",

beatim
She gocs

‘Then Stein says that she has scen Gresc i
people with a riding whip, She says Gresc has not beat
on: "On roll call, if the count was not right, if there ¥ore gome sick
or absentees Grese made us stand for hours and hours withoutgfood, whether
it was cold or raining, She was responsible for roll call'. ¢

Grese's answer is that she oaprees about the appels, 1 +
they did not last for morc than an hour or two cxcept on some 0CCaST
when they lasted from two to three hours, Whether that is a right
or a wrong procedurc is entircly for the Court, but I think it was try 7
to be repres ented that when you had this larv-e nuriber of pcoplc unless €
you kept them still you could not get a correct count, and that is what too
a long time, I suppose it is also alleped that if you madc pecople kncel
they cammot nove about and thercfore that helps the count,

Whether that is right or wrong is for you to judge, and whether
it comes within the charge of being ill-treatment I leave for you to say,

Stein says that sick peoplc wore forced on appels ond no
consideration was shown at all, She says shc has seen Gresc beat nony people
at nany times and it was more frequently in Auschwitz than in Belsen, ~ She
says: "A box on the ears I should not call anything at all compared with
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fhotWDyFGrcse beat people’, The gencrol proccdure was a real proper
beating",

Then there is Glinowieski, He soys that Grese was the cap
leader at Camp C when the trensport from Hungary arrived, He says: "She
wag s ending hundred and mndreds of sick end i1l people to the crematoriun,
; sew her cvery dey becouse I was working therc, - She used to como for
1§spections at the various blocks and she would beat people, Shc had a
pistol with her and a stick; the stick was fairly thick, I was also
present et sclection parades",

Grese says: "The .over=crowding in the casc of the Hungarians only
lasted one or two weeks, They werc fit people in camp C and they did not go
s?lection perades at all Lecause they werc fit people for the working 3
ies", I think one thin; is quite clear, and tha% is that they would not
ple who were fit for working parties into the ges chember; it was the
go werc unfit who werc clogging the military machine, and the way of

rid off them was to put them in the pas chamber,

ZCOWAY . Shc seys:  "Once when I was part of a kowmando
rlease thc kapo with 1y work, she" - that is the accused
to Grese who set a dog on re which savered me and tore
marks on my body which are there today. When we
1ling up nettles the kapo was a person here today" -
= "I had to continuc working, becausc if I had gone

my clothing
werc outside t
she identified
to hospitel I shoud he

The onswe
in an outside workin
kapo who worked under me",
of o dog, You may think if
perhaps it is just as unconvin

Grese ds this: "I have never been with Lothe
T never had a dog. Ilse Lothe was not a

or you to decide sbout this allegation

ry convineing as regards Grese, and

h dRecc as you may think it was

the e vidence, end it is for
you to say whether you accept it,

10 seys that she saw Grese
supgose, corroborating the
@ Troa Gresc.

Then there is the witness
set the dog on Rozenwayg, She is *in eff
story of Rozenwayg, That is, of coursc,

Sunschein says: "I know very litt “&r@c ot Auschwitz", and
she then proceceds to deal with her at Belsen.

chyitz and a whip
Grese says
Ind. that the

Lasker says that Grese carricd o revolver @n
in Belsen, and goes on:; "I havc not secn her bLoating
that the revolver was an issue and she was ordcred 1o weg
Jeck boots were part of her uniform.

Now theres is a consi

siderable amount of cvidencc thcx‘u. It RBs not
the evidence of only one witness

; 1t is the cvidence of quite a\guibe of
course, a number of Dad witnesses do not moke one good one, but il O
cvidence from a number of iitnesses and you are satisficd that there

' collaboration betwoen them, or conspiracy to comc and tell lics, well

will feel it is much safer ground to have a nuiler of witnesses rather thap
Jjust onc or just an affidavit.

Now there arc z muymbcr of affidavits. There is the affidavit of
Dunklcmam, Th crc is first of all the affidavit of Diament, but it is
quite fair to say that I am not very clear on my own note whether that was
Auschwitz or Belscn, or both, but she said that Grese, at both Auschwitz and
Belsen, when in charze of working partics, beat women with sticks and when
they fell to thc ground she kicked therm as hard as she could with her heavy
boots, Dunklemam went on to say: "I have not seen anyone die as the
result of this",
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Grese says this is quite untruc.,  Lpparently she knows Dicment,
and she says it is a habit of Diament's to tell lies, '

Now Dunklcmann is supposed to be corroborated by four affidavits
of other wonen, but whether you arc impressed by affidavits which mercly say:
"I corroborate what somebody clsec has said", is entircly e matter for you,
What weight you attach to that I do not know, It secms to me you are not
going to attach much weight to it at all,

Now Dunklemann says: "I was in block 11. Gresc was the chicf
S.S. woran, I have scen her commit many acts of brutality. When paraded
before her at appels I have seen her strikc and kick women; .I have heard hor
order pcople to lecave them on the ground, She was the worst of the S, S.
women',

Well, pentlenmen, there is an indictment which lacks any certainty
4 s of a general kind, and it is for you to say what weight you gzive to it,

cse's answer to that is: "She is decribingz the woman in her
women of about 30, blonde, with the hair tied at the back,"

Gre never wore her hair in that way, and then the Prosecutor

! confr with a photograph, Gresc says that if there wag anything
of this'% & Placc it has been grossly exeggcrated and was o small
incident, '

T Nee
I wi 11 deal wit
bt the apenced o have
heard the argumen

been allerations made in this case by the Prosecution =
thi
alter their appearance, I do not know, You have
v for you to say,

There was an T of Klara Lebowits, a Czmech, who seys that
when she was in the kitch what happened on appels; that Crese
wes in charpe of appels and internecs ;o on their knees for
hours and hold stones above thej 1d that she was kicking people on
the ground". :

: T his is denicd by Grese,
th ¢ same woman that Gresec, with lonpgel
and for forced labour, - "If a mother, MG
together in sclections or forced work, Gre

thore is ansther allesation by

4 Hecople for the ;as charmber
or sister-tried to getb
beat them unconscious,

Grese denies that she cver beat a
Then there is the affidavit of Catherine Neiger, W

ehief 8,5, woman; that shc had very long appels;

hold their hands above their heads cach holding o
: follows an odd touch, gentlemen, a very odd touch,
I know what it means, "She put on gloves to beat peo plecly
"Grese always tried to separate rclatives on transfer',

they were unconseious.
that Grese was the
madc internees

A Now there

g8 Todo not

She: poos on:

Grese said: "I deny that I made prisoners hold the
their heads with stones in ther, Catherine Neiger was never 11
I have scen people being made to do this sort of thing in C, lager”

Then there is the affidavit of Treiger, a Slovak Jewess. he

says that in August, 1944, Grese shot o Hungaricn Jewess aged (0 afes '
came up on a cycle, told her to get in the block, and the woman was shot
|l

R

through the left breast and was dead", Gresc says: "I do not deny that
" ; a woman mny have been shot, but I deny thet I shot her, I do not rcmember
: this incident, but in camp C, during the arrivel of transports, a mon was
shot by a guard".
|
Then Treiger gocs on to soy that in October, 194k, at o sclection ‘
at Auschwitz, selected persons tried to cscape and Grese saw Souc neked oncs
tr yin- 1o .cgcape, She says: "I was trying to help them, @resc forced
then back: with blows and kicks",
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Gresc says: "This is not truc, I nay have takcn one woman from
& row to another and slapped her, but I did not kick her or make her Llced.
I agree I did dfag back those escaping people and beat them with =y hond,
but I never kicked theh", Presumably Grese is saying: "I had a duty to
perform an d I performed*it in this way". '

The next one is the affidavit of Luba Triszineka; "We had to g0
out to pget herbs. Grese rode a cycle and had e big dog, When womcn
internees fell behind Grese set the dog on 'her", Therc is again mention
of a dog. "I do not remember this working party. = I had no dog but I hed
a cycle, I think, in my gardening komwﬁndo', and that, presumably, is the

orr:ando that the affidavit referred to, '

Then there is again Kopper, and it would takc & considerable time

f to sort this out, and thercforc I leave it to the Court to do it.

¥ ¢ had this story of Grese in the sand pit and sending people to be

S0 t40 opper fixes the death rate at n> less than 30 a -day. Then she
ref to thg uiry about the puard, all of which I de not propose to 5o
into, eave it to the Court to say whether the cvidencc of Kopper

wssists of Justice in any way onc¢ way or the other,

: "I was never at thc sand pit that she deseribes,
I do not know ., nqulry Anto a puard's onduot Koppcr may have had
somc incident 1%ke th another aufscherin, but not with me, I have
never scnt prisoncrg 85 the w1re to be uhot" The suggestion by the |
Deflence is that Kop¥Ber ave been talking ““out the Vistula kormando,
with which Irma Gr csc hing to do, 1

Now there
one, I think -~ and I leave
can consider that in the ligh
nade before,

vit of Grese hersclf = there is more than
rcly to the Court, remembering that they |
s about translations whieh I have |

Kramer was asked al . he said that aufscherin oversecrs
were not in the S, S, He says: bd for Grese to eome to Belsen,
Gresc camc with a transport and I repor and asked for . her
to remain, I did not specifically ask forfhc This all rcfers : !
to Belacen, Then he says: "I never saw G in Berkcnau on or |
off duty, or in Belsen, (rcse was never ot oberaufscherin,
In my opinion Gresc discharced her dutics very s and discharped them
very well indccd, I ean only tell good: of hexr, true that she shot
or maltreated intcrne es",

Now there is, of course, to be considercd 12 5 allezation
by the Prosccution that Kromer was endeavourings to Lring (e Bl guard back
to Dolsen, but perhars I hed better deal with that when I cogfl to deal with
o .

Belscn; ¢

Now Hoessler said: "I saw Gresce and her work in AusclNgitz" nd
he was a man, presumebly, who would sec her = "She worked in my cazzd
did not have a dog, As an overscer she worked in the post office.
she had to help blockfuhrerins on their appels.,  She had to censor nmaT¥e
I saw how she worked on apncls and she wes very good and cfficient, I s
Grese's lagerfuhrer, Gresc is incapable of loading and firing a pistol,

Volkenrath was asked some questions and she seid: "I know Grese,
Our duties lay t ogether at Luschwitz znd I served with her at Belsen for
a few weeks, At Auschwitz and Belsen she scrved under ne, I never saw her
with a dog, I do not know if shc was in charge of a strafkommando, but I
have seen her with a strafkommando inside the camp; I cannot say when this
WosS, Strafkommandos really workcd outside the camp'.

Then there is the cvidence of Muller that aufscherin's did not
carry nistols in Delsen, and that does not, I think, rcelly deal with
Ahuschwitz at all,
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) You have had a very co: moendious suwming=up by lajor Cranficld

1 regard to this women, and it is for you to say whether the evidence, with
the eriticisms which h’Wc been made of 1t, sctisfics you that the rowccut:_on
ave established her guilt on the second ch.rf'o

. Now we come to rather a difforent *type of cecused, Ilsc Lothe, She
18 a prisoner, or was a prisoncr, and she is not whot we call an S.8. woman at
ey She was born on the 6th Novex =oer, 1911,. and shc was directed to work in
an axrmunition factory in 1939, and becausc th would not do it she was »put in
a coneentration camp,  She then went to Rqu.’lQnJI'UCk and eventually, I think
in June, 1943, she went “to Borkenau, In February, 1944 ghes beca me: a kapo
in kc r:.lcho 6, which was epparcntly composed of Hungarian Jowesses,  That
kommando was dissolved and she got another one in November, 1944, kommando 107,
e water Verku and again this consisted of Hungarian JO'W».n Then she says
omandant took away her armlet and put her into a punishment kommendo,
a kom:ando, and she ccased to be a kapo.  This was in December, 194k,
Ty, 1945, she was in the komrando and thea they went to Ravensbruck
1ly she came to Belsen,

ntlemen, she says that she was appointed a kapo in February,

194, bt sdienstfuhrer, who sirply went clong and said to hep one day:
"YO u will from tomorrow", Shc said she could notf do anything about -

goulted and she merely had to take on the joba

or you to decide, Do you think if it had heen our
mtration cemp, that we should have preferred to be

ordinary prisoner. ? That is youl problen and

sugcedts that whateverithe condition of a

. to be o functionary serving ia the comp with

masters. Tt secms to me only cormon-scnsc

misfortunc o be
a kapo,or preferred bg
not mine, but thce Proseq
prisoner was, it was
s0ome .u‘thf)r:.ty and se

that the Germons would give cggs o people who served thom, ¥ ther Than ‘
thoge who were just the ordis ond file of intermces, ut 1 do xio’t d
think that is what Ilse Lothe ig - ou, and in fact she says she was

rather a Lad kapo because she recci
threc occasions, for not doing her

*'cn‘b I think cn no lcs thon

The case ageinst her is tha
accepting their position, and that she e
part of the staff of fuschwitz, She was
and she said she had nothing to do with the gts
kapos were put in a block ond that they were ns
selections were on, She says that she did not c
that she has never beaten anybody with a stick, bu
kecp order et food distribution,

Joing the Germans'! work,

cped in the charce sheet =
~h the question of parades
> She says that 21l the
to be. out when

sort of stick end
‘Q s1apped faces o

She says that she was very badly trcated at Lug that the’
food was very poor and that she was beaten very mauch, She that kapos
had to obey orders like anybody elsc and that they rccecived & very bad- tixe,
She says that Berkenau was not so bad as Dudin, 2

Now lct us just run through the evidence against her,
all, therc is that of Rozerwayg, She seys: "In Junc, 1943, Lothe ¢
5510, Gruso ofmy work and I was ult'tbﬂ by Grese's big dog, I had to
working to csecope going to hospltul and t he gas chazber",

That scems to 1o rather the same incident that we have heard of
before in the case of Gresc, The answer wog: "I do not recognise Rozcnwayr
or Gryka, they werc never in my kommando, T hove never worked with Grese
in the seme kormando, The incident is untrue, I was not a kapo, and T
should have rec ognised Rozenwaygz if she had worked in my kormando”,

Rozemways then mekes another allcgation that Lothe treated her S
badly, that shc beat 4 girl and knocked her to the prownd and went on kicking
her, She says she managed to get the ‘irl toc o block, but she nust have
bl

been Lad Lecause she did not sce her next day,  8he seys 1t was W:Ledletz, :
a Pole, Then sho says: "I have 'élso ‘..cg benten by Lothe more than onec!



This is rather a confused incident, and it is for you to sort
out exactly what Rozenwaysz is tryding to say, The Defence have criticised
her evidence and you may think that there is some substance in the points
which were nade, Now I think the Defence would like you to consider the
evidence of Rozenwayg, Gryka and Wetinik topether, because they are the
women, as I understand it, who caused Lothe to be arrested as being a brutal
kapo at Auschwitz on the 22nd June, 1945.

The case for the Defence is that these women have put their hecads
together and brought a false accusation. The Defence ask you to consider
their story and see what you are going to deduce from it,

I have dealt with Rozenways and T will now take the evidence of
She says: "I recormise the woman as a kapo in Auschwitz. She
us, - I have often een beaten by her. I hove Dbeen beaten with her
but she also used a stick, I know o woman named Grunﬁdld. She

to zo0 +to the lavatory but there were special hours for this purposc
he we dito go at a different time, The accused would not let her go
ond LIy azain and then a third time she went without permission,
This" wg her so hard that she fainted, The next day she was not on
parade sew her being brought by the doctor and somehody else to block
25y 4 en twice with a stick a yard long. I never sow Grunwald
again after d been taken to block 25. She was a Jowess from Poland.

of my kommando I do not know, but he did not takec aay
beating",

The 8,8, nan
steps to prevenidloths

davit of Watinik, She says: "I saw. Lothe beat

s, making her nose bleed,  She also beat

:ft her work to go to the lavatory. I heard
set her dog on her The dog it her in

e Yeat grony prisoners, Some could not work

Next is
n y friend Gryka 1
Ruschle Grunwald b s
Lothe ask an S.S. woman,
the shoulder, I have se¢
and they went to block 25",

he accused says: "I member these incidents, I do not
know Ruchla Grunwald, I have becly > at meal times with my hands to
keep order, but I hove never used a 8

I think you will find in the Llars, of the charge there is
ali allegation, a specific allegation, rclatiydl
Rozenway:, and the allcpations which I have e¥ling with are presumably
those upon which the Prosccution rely in tha ‘

Therc was also evidenge coming from Sop nska, AR e g

favour of the accused and, sentlemen, it is o point

considexr cre dibility that it is not always a witness alons and

mekes unfavourable accusations, Souetimes the witness @fes come along and
say something in favour of an uccuscd and you may think t hgﬁ 1 it is a
very artistic touch it indicates th&t the witness has some se of@vhat is
right and wron; ond what is fair and right.,  She says: "LothNgav at

anybody and never intcrfered with girls who were doing their duty
others could speek favourably of her but many of the zirls who cof
have left Telsen, I have never been in a working party of which sl
kepo, but she tried to orpanise things for the girls", *

Lasker gayss "I do not think this. woman should be sitting with
the other criminals", and a particular request was made to you Ly the
Defending Officer that Lasker was a sensible, rcasoneble kind of girl, and
the Court was asked to pay particulur ”ubbltloﬂ to this «irl's testimony,
although as a rule the Defence werc 10t relying upon matters of this kind
apart froa Lasker;

That seems to me, in a gencral Nuy, to have dealt with the
evidence which is put bCiOTO you on behalf of the Prosceution and the answers
to it by the Defence. Again I leave it to you to say whother you are
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satisfied that a case has been made out against Ilsc Lothe,

Now Lobaucr, accused No, 11, is somowhat similar to the last case,
in that she also was 2 prisoner and not an S.3, woman, She apparcntly was
born on the “th November, 1915, and she was dirccted into work and eventually
she was sent for her refusal to work into Ravensbruck, She apparently went
to Berkenau in March, 1942, and she says she was very badly trecated at
Auschwitz by the aufseherin, thet if she collapsecd she was beaten, and that
this was the way that concentration camps of which she had anything to do
wore run, '

Lobauer remained, I think, at Berkenau until January, 1945, and
then eventually went to Belsen via Ravensbruck, She says that she hecame
n arbeitsdienst in a working oarty for four weeks, until she lost it at
e beginning of 1944, She was merely told on the parade that she would be
arbeiftsdienst, She did not ask for it; she did not want it, but she
ot refuse it,

Nis the same point as I made last time, and I am not going over
'bhf.", N:gcould not help herself and she would not have Leen a functionary
at Aud @
rogard s
out of the ¢
the working
and clean.
a. wooden stick,
-she did not carry t

less she had been forccd to, Shc says she had no duties in
hut she was concerncd with the working partics going in and
When the working narties had left she had to see that
grinining inside did thecir work and that the camp was tidy

vicce of wood and not a walking stick, but she says
gk ~fter she lcft Auschwitz, She denies that she
on, that they were Forbidden to carry rubber
she never uscd a whip, She agrees that she

ce this, "When a working party had
were missing, I was punished;
she ndded .these words, which I

1en, of course, I beat them, I

1, ~nd I have never - beaten

I would not heve dared
been reported ond punished,
pless and fell on the

s Leen pundished ~ she is
and ghe says she

Her attitudc wes
to fall in = say there werec 1,0
When T found the missing two'
think you nay think were rother o
have never beaten a person for no r
a prisoner so thet she was in o dying c
to have done this to a prisoner, I sho!
and T have never beaten anybody until thej
ground or kicked them". She says, too, th¥®
not even im mune from punishnent nsg en arbeit REC
was punished by getting 15 strokes fron the poll¥

O

she did attend
¢ gas parades,
F'h she may have,
got g to the
& he gos

She soys that she did not attend the pos N
certain pardes, but she did not really know anything o
She says she had nothing to do with the zas parades, althg
end did have, to do with other kinds of sclection paradesS
sas charber, She says she heos never picked out anyone to 3¢:
charbex,

The evidence against her T will takc ia order,  First

there is azmermesch, who says: "I only know she selected pooplc TSmork;
I know.nothing clse about her", Stein says: "I roemerber at husclwitgwh
ghe was supervisor of the works kommando that she waeg Just as bad as any er
kommando supervisor, TIf we did not march oroperly or did not stend sti

—el P v IS st M ¢ X sortunity with o stick in hel
appels she beat usg, She beat ws at cvery opportunity with a gtick in her
hand", '

The answer to that is: "There is some truth in what she says, but
it is grossly e xaggerated, Glinowieski s:vs: "She was at Auschwitz as
ager kapo and cssisted taking people to the crematorium.,  She prevented
people who tried to escape," 1 Tha.answer to that is: "I had nothing to do
w ith talcing selectees to Llock 25; no kapo and no prisoncr was allowed to

4 .
be present at gas sclecticns”.

\
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; Rozenwayy says: "I do not know cnything special about her, but

she teok people to work', Sunschein soys: "I do not know anything s-wccial
abo ut her; I was more ou’culuu than inside”.  Lasker says: "I know shc
collaborated with the S.8." Then there is the affidavit of Deribouska, who

says: "I first nmet Lobﬁucr as & laper kapo at Auschwitz in 1942; I was there
until Janu ary, 1945, She often beat women with a stick for no reason; :she
as al mys brutal to women when acting as arbeitsdicnst”,

The, yiieer is: "I was a kapo for four wecks only, and I lost it
because I was not ucverc cnough',

Thon next tncro is the afficavit of Alina Jadginska, I would liko
to say herc that I will proLably get into the habit of roferring to documents
gs affidavits which arc not alweys affidavits., Sometimes they A€ not sworn
not signed, I am going to leave it to the Court =~ as I know 'thoy will
' f’cvr ~ tn examno the do cxmunts "_nd tnerelon, I hope .nuoay ’111 hold

Jasinska is a Polish nationsl and she says: "I came to
prked in the hospital. I recocnise Lobauer as a lager kapo

and she part in selections there, I have frequently sccn her beat
- wonen wit r stick, She was wvery cruel, Once she gawe me a blow

- with the sti buttocks which drew hlood," The answer to that is:
R, I never hit onyone te drew blood, I was in
ut' T have ncver Beoen preseiit at pgos selections. I may
have hit a woman ®ve buttocks with a stick, but she has embroidered the

dCt&ilS "o

B I am not ' whother t] at is ulIJP')aC(l to take place at
b Auschwitz or Belsen, ffidavit of Wanda Qjroyzska, & Polish
national, who s vyc- i o‘;en.;t. Shg foreced olo woren
to work and often beat thea e call her !'The S.8. woman without
P unifornm', She was a pfloOn Lot camp. I saw bruises inflicted
y on Jus:Lnslf"”. I think that must itz, but at any rate, whether it
wes Auschwitz or whether it was De ok it really amounts o — because
1% is so vaguc = it is for you to declte ;> ageused denics it cever happencd,
Then there is the .affidavit o
3 in the photo" = she apoarently identified
selected people for workins parties and she
stick, She was very sedistic, I did not
hbeat neople for not linins up properly".

reigers MLobaucr is Na,
‘her pheto = "Phis woman
h sometines with a wooden
LI ONG, She would
by the ‘accused,

Then therc is an affidavit of Luba TriszinS is is thc one
- where the witness alleged that the cc cused was weating k badge and
that she believed she was a orostitute, Well, gentlemendfhat has hecn

mentioncd, It scems to nic to be entircly a picce of prejudgec vhether

1t e true or not I do not think you will want to bother with i poinst

this woman, But the material allepation is that shc selected

working parties, that she beat then if she found vegetables on then

the affidavit goes on: "I have seen her outside block 25 chasing

TP, TE— —

2

3 selocted Peyx tho gasicharberiitito the dorries', Lobauer says:
. quite untrue, Once I was in bloek 25 to load bodies on a truclc. If @eo;
N wert found at the gate with pesetables they were made to kneel”,

Then there is an affidavit of Elisabeth Herbst, a Czech: "In Augls
1942, there was a workin: party near thc perimeter _)f ‘l:‘l-v camp near a ditch,
. The ditch was about 2 metres from the wire, about 3% metres wide, about 3
metres decp, It was half filled with '.r.ro.tc-r'. The¢ wire was plCC'tI‘lfl(ud.
There were ten or twenty women struggling in the wnter, and 10 bodies were

‘—“ apparently dead, floating in the water, Lobauer and a man c'wllcd Kreause
and others were on the bark, Lobaucr and Krausc had poles in their hands,
' Some of the women were crying out for help, and Lobauer gave the woman who was
Crying for help a pole, .and then pushed her back in, She wes hizhly ermsed,’
" The accusged did this with several women., I watched this scene for 20 minutes
\ Akis



and when I.returned.oat nipght the ditch was empty”, That is, of course, a
really full=blooded accusation of the most deliberate and calculated cruclty
culminating, if I understend it rightly, in the death of a large number of
women,  Whether you accept that or not, where you think that could Dbe
possible, is for you to decide, but it certainly is a full-blooded accusation
of murder if cver therc was ome, and o wholesale murder at that. One feels
it is a pity that we have not had Elisabeth Herbst in the box so that we could
have decided whether she really has told us a story of fact or whether this
is the figment of her imagination,

The reply to this accusation is: "I do not remember this, but tho
kopo Krause who was said to be dead is alive, and in supust, 1942, T was in
ospital with typhus, The ditch nentioned was not so deep that anyone could be
owned, I have never been at any ditch when women were in the water, 15
never pushed anyonc into the ditch so that she drowned I do not know
vout bodies in eny ditch, There was a ditch ru;min.g; 211 round
was to prevent people reaching the barbed wire which was

there is the affidavit of Lobaucr herself, and in this

conned P I make thc general observation that it has been sugcested that
sonetim cd has:ratier regretted what they have said in their own
affidavits o have tried to reccdc from it, Whether therc is any
subgtance inQthN@itegis for you to decide, It does contain the admission
which she docSBx t from in this Court, that she frequently hit women
with her hand %« r., There acain I have dealt with the evidence both
for and against Lobs d it is for you to say whether you arc satisfied
of her guilt or ng§.

finish my exeamination of the evidence in
to refer to the case of Ladislaw Gura,

i on the part of this accused which
dock, The Court could get no
her he would be able to come back
The Ceurt were unable and unwilling
able to come back, In those
yviven his evidence that there
f hc was aveileble in a day or

Before we adjfur
the Auschwitz charpe, I sl
Thc Court were fa cod with a
‘required his remova 1 irmediate
uncertaking from the medical me
very shortly or after o longish 7
tc adjourn these proceced ings unti

could be no hardship at all to Gura cor
two, and upon a short cxamination of the Procuduro I felt it might
be pogsible to advise the Court that that s However, on a morc
mature examination of the Rules I was satisfi cre was a specific
provision, 119(B), which made it incumbent upon = ed to he present
throughout his trial, I informed the Court that Cy view, and cven
if Gura had been ablc to come back shortly after hil should still
have felt it my duty fo say that the trial would not 1 er if it had
becn contimued in his casec, It is for that reason that vwgfintimate d to tnc

nced not deal with that case,  The po 1t1f>n go far as Guri®?i rned.,
is that he will not be found either cuilty or innocent of this p but
the Court will it as "Not procccded with to a conclusion”, and 8
be left to the appropriate military authoritics hercafter to decidd

o -not thuy will bring him to trial again starting completcly afres! on
any charges they nay consider appropriate. . &

(At 1305 hours the Court adjourns).
(At 1430 hours the Court rcasseribles),
(The accused are again brought before the Court),
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I will now turn to deal with the not unintecresting casc of
Nos 26, Heinrich Schreircr.

Schreirer was born on the 141th Junc 1923 in Runmania and he is
of Gernn descents He camc to Gemany whth his parcnts, and you havc scen
and heard his own mother as a witness in this casee He gives you a dctailed
account of his life, and he clains - and this is important - that on the
10th October 1941 he was called up into the Luftwaffe, that hc was trained
as a hospitul orderly, and that he has scrved in the Luftwaffe at all

< material tineg.

e says that he has served in Runania on the hospital staff,

and that he has been serving in Norway until, I think, as latec as February

« He went Lack to Linz, wherc his home was at one time, and he says
hen he left Norway + he was fighting and retreating ' until cventually
d down his arms as a ueaber of the ILuftwaffe, as I understand it,
g ctres fron Schwerin on what he first of all said was the 20th
other words, he beeaiic a prisoncr of war. He says that he
orican troops, and then he tells you how he eventually cauc
bs been questioned on this nart of his military carcer, and:
bvious that sone nenbors of the court can check whether he
story which is rcasonablc as regards such opcerations.
ht at a later time when lic cauie to go into this tinc
ugrested that it st have been more like the 18t
Schreirert's story = and it is a very simple onc -
rc near Auschvitz and was never ncar Delsen till
ory, at any rate, a date which is oufside both

SuUryc
to boﬁ ;
T think

is telling
You will renck

af'ter tho date of l'b
charges.

_ I need not tRLL
coplete defence, I have alS
doubt as to whether or not he

sain that if he was not there that is a
u that if there is a recasonable
u nust find that he was not therc.

You have hcard that g
.1ts contents, and play has been ad
learned defending counscl as to what I
docuiaents. Now thcfe g detitern, s T Ehi ed 22nd April, upon
which the defonce make great play by aski could Have boeen delivered
to the accuscd at Belsen. The accused's own that he did not get
therc, .

s found and you have heard of
the learned -')rosccutor and
ou should Araw fromn thosc

n uscd 11);)7' the
atz or 2t Delscn,

There are certain photographs which ha
prosceution, not necessarily to' prove that he was a
but, at any ratc,’they are used to suggest that if yourn i
pret.tion of than Schreirer is lying to you, and should €f0t,
belicved when he is contradicted by other witnesses. It i nawu unfertun-
ate for Schreirer that he kept in his pocket book a photog 14}& zach quV
hin in S5 wilifom. He has given you his cxplanation of that, h
it is for you to decide.,. It is cqually umf‘ortunato when you sa,
never been in Delsen that you should have in your wallct a photoi, :
which is written: "Thanks for a pleasant night in Soltau", Soltau i
to be where it 18 in relation to DBelscn,

I an not poing t0 7o over these arsuacnts which have been pu
to you on this cvidence. It is for the vrusuutlon to satisfy you that th
accuscd wns in fuschwitz. The evidence which the prosecution put forward to
support their allefations asninst Schreirer consist of an saffidavit Ly
Dianient; on affidavit by Knrewiokiy and the evidence of the accused Koppers
The pros ccution say that Schreirer wus identified by both those persons who
made affidavits, and they say if you belicve them it strongly corrc oborates
the story which is told by Kopper and which is relied wpon vexy largely by
the prosccutions
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Diamecnts. who is a Czech Jowess, says: "I identify Schrceirer
as being the man in photogsraph Noe1s He was an SS manat Auschwitz. I Imnow
nothing ‘about him nyself. I have ho.doubt as to his identity", and then it
adds the usual picec of hearsay which I shall not bother about.

Alexander Rurowicki, who comes from Warsaw, says that at
Auschwitz he know the accusced who frequently ill treated prisoners as
blockfuhircr of 17022 block. He held appels twicc a day and he beat the
prisoncrs. "I have seen him knock people to the ground, kick then on the
head and gtm.mch, and the vietins were carricd away unconscious. In May
or Junc 19435 the accused beat a nan unconscious on a hot day at appcl. The
nan was about 43 years of age and fainted beecause of the suns The accused
punched hii in the face and stomach, the an fcll/jc:ﬁo ground, and I then
saw the accused kick him again and agein with the heel of hlS boots The
vas bleeding profuscly. He was taken to hospital after appel and T
surc he dicd, but I have not actually scen anyone dead as a resuld
is 111 treatment. I an sure the 11an in Belscn camp is the man I saw
witz". There scens to be no dowbt that it was through the action
that Schreircr was arrcsted and token into custody.

aling with these specific affidavits, Schreirer says: "I
never :.Sbh'WltZ at all, I first saw Diancnt when I was confrontcd
with he but Diancnt brought along with her a fricnd who was
su posed to to J_L,LCntlf[ ne and she could not do it". In regard
the other #t hc says: "I never 'was o blockfuhrer and I wus not
in Auschwitz". a to thc, photographs he says that he was with his
figneee: and & fri huy exchanred unifomis and he was photographed
in 8S unifoma. He a : photommh was found on hiin when he was
arrcsted. He says sen he worked only in block 29 and never in
22, He states that 2 the uniform in which he was arrcsted and
he explains avny the Dluc@trNge he is wearing, which, I gather, are
part of the SS unifor, i at he pot then from a wounded pan on
the way from Schwerin,

He has a Rod Cros ther docunchts which the court
have scen, and you nust cbc:.d.c what you arc going to take. That is
the ewvidence for the prosccution apaX PPErs

You have very closely inqulpec the allepations made by
‘Kopper; this story about being in the bunkCT, cstiom of languagcs, ;
e gquestion of Hansi, and the other varicd ¢ into which you have
been looking for such a longs tiiec. Somc point thut Kopper did not
identify Schreirer, but it may have struck you that Kopper has
been in Schreirer's comoany at the prison for quitd: Jtdne, and they
have been in that dock day after day. She nust havos ¢ opportunity

gtudying hin, and when shec' is asked here ghe nust s 10W 1011\-’;

before she gives her answers whether hoe is Hansi or not. fic point wes
algo nade about the words she used thoen and now. The couXt hc;a her and
1t is for you to decide; but fiy impression is (‘thuouwh 1
lmpression that 1'thterss she w s swearing positively now stn.lt
kmew as Hansi was Schreircr. '

We tried to sec whether we could zet any help from t né
of view of administering Jjustice by having Schreirer nedically oxar a_nocl,
because there sccned to be sonc idea that an S8 man has a aifforent ta
nark o that of a neuber of the Wehniacht, or th"t he nay hawe had onc &

a neher of the Wehmacht nonc at all, In the result the: nedf cal officer
told you that he had, an inch down fraa his 1bit arL. Al/lt, 0 tattiooed "AY, an
he also told you that hig iother had another kind of tattoo marke bearing
out what they swore happencd whon they caie from Rumanine That gegcns to ne
to cover, apart froa othor matters which I propose to refer to, th@““vm'“nce
upon this qu@s‘clon of whether or not Schreirer was in Auschwitz as 8
alleged by the prosecutions
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Kramer says: "I first saw Schreirer +in Celle gaol. . He was not
a naiber of ny staff". I do not know whether Kramer is telling the truth or
not, but if you accept him as being truthful, so far as he was concerned at
Auschwitz he says that he was not on the staff. Weingartner says: "I do not
recognise this wman as being in Berkenau in the autumn of 1942". Then there
were two Poles who said they did not recognise Schreirer as being an SS
blockfuhrer at juschwitaz.

As I understand it, the casc for the prosccution is that the
accused was on the staff at Auschwitz and sonmcthing to do with the political
departient. Well, it is for the prosccution to cstablish that he was. I
you have a reasonable doubt you rwust give him the benefit of that doubte
You have carcfully considcred this case and you rust consider it again, but
¢ short question upon which you have to Le satisficd is: De you think
2t this man was in the Luftwnffe ? Is it reasonably possible ? If so,
g-sc for the prosecution must fail. On the other hand, if you say:
are satisfied that he nust have been there becausc of these photo-

s and ggher matters pointed out by -the prosccutiony it would then be
necessary ou to consider whether the cvidence of the depositions and |
opper established that the accused has been guilty of being

5/

pose now to deal with the last of the accused concerncd
clprue; that is the Polish wonan accused Noeli, Stanis-
lawa Starotsks not upon any charpge in relation to Belsen, but only

on the charge in

Auschwitz.
Here

She is alleged to Q

working on the staff _ t

which were breaches of thd

Nationals. It is for you to

functionnry and, having become onc, she was
It is alleged that she comaitted acts
and Usages of War in regard to allied

i light of the evidence, whether you
bviously 2 nost intelligent
woman. She gave her evidence i h was quitc casy to follow, and
what it amounted to is this. She @ " in 1917, and was arrcsted on
the 13th Janvary 1940 by the German she was a neiber of the
underground movenent. She was actually r the Gestapo. She says i
that on the c¢th October she was sentence ut that was subsequently
eormiuted to life imprisomaent., On the 20 L2 she was sent as a

prisoner to Auschwitz.

She remained in Auschwitz, as I u
April 1942 until the 4th February 1945, and if the
intelligent witness at that, who hag spent cuch a 1
Avuschwitz, she can, if she wishes, give you o coaplete
going on An that concentration camp. She says she was treated, that
she wns aliost starved to death, and that she had o mube# tattoged on her
ar, ns all the imates of iuschwitz had, She was actually®n sper for
sonc tinme and then later Lecanc a blockaltester becausc of herff knoWedge of
German, I think this was in Auschwitz 1,

it, from the 20th
ne witness, an
1 ns that at
e of what was

Iventually in jusust 1942 she went to Berkenau. ShC
that the conditions at Derkenau were tcrrible, Therc was no ligfrt, no
drainage systai, and it was in the winters. She continued to be a blocf-
altester for souc tine, going fron block fo block, and she found igh diff
cult to control sone of the imnates because they were criminals who had
lon sentences to serve, and who had no ioral principles, She tried
persuasion -but it would not work, so she had to resort to beating.

She ceased to be a blockaltester when she went to hospitalg
but when she cane out of hospital she seeiis to have been promoted to
lageraltester which, I gather, is the highest sort of furctionary position
which can be attained by = prisoner or internee in the caimps. She wias
appointed lageraltester at the end of Lugust 1943, she says, by Dreschler.
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. by the Gemmans and taken to Auschwitz. She

She did not like the Jjob, but she puts hersclf forward, not as the prosecu-
tion have done as a wonan descrving of punishnent, but.as a wonan who was
trying to help her fellows. She has told ycu that she undertook this job
because she thought she could help the Jews or the Poles. There was. sone
question as to whether it was the Jews or the Poles, the distinction being
drawn between Poles and Polish Jews, but her story was that she was not
honestly carrying out the duties of lagcraltester solely in the interest

of the Gemans, but was doing it for the purpose of helping her unfortunate
comradcse She says that officials got punished like anybody clsc if they
did not behawe, She agrees that she was responsible for naking arrange-
nents for appel and that she took part in these appels. As regards the
differcnt parades, she was taken through them at great length and I do not
ropose to o through those as I have no doubt you have got a note of tham.

With regard to the gas chamber parades, she says she was
ont as was the doctor, and that he chosc the sick and the unfit cascs.
s her dutics worc the same in almost all the parades in which she
< part, parades or othcrwisc, She had to look after the parade,

see soners stood properly, and that thcey were behaving them-—
selvCs thesc selections she says she did not help the staff of the
concen carpe  She says she has done everything she could to help
prisoners ied to get poople discharged from hospitals, she lef't
then off par they took so nuch time getting on parade, she helped
prisoners wi d also helped thea to obtain easier Jobse

"] Yse
eruel,.  Prisoners i
accormodation, and
and sone of the a

itz were badly treated. They had lice, bad
blockfuhrers carried sticks and uscd then,
whips and sticks",

Gentlenen, yo
a woan who has apparently dc
natter of two years, has assist

at it is a surprising thing that
t good .for the interncecs for a
very way and has tried to save
n7 gas parades and so on, should

called a number of
first onc was the

nd who had been arrested

know the accuseds I

chaibers I had to

cxr the selection

ith shoes and

r T was not

s to show

the case for

young girl Anna WoJjeciechowska who caiic from

have attended gos parades and I was sclected £
£o to work with no shoes and I was sent to block 2
the accused cane in and saw me in ny roon. She is
fron that tine I was able to work in the camp, and i
sent to the gas chamber". I think the object of her e
that this wonan wms behaving in a hunane way and to disco

the prosecution., Well, you have heard that woman and it is £or'g to
say whether or not it helps you.. The prosccution suggest thatfBhe not

talking about the gas chamber,

Then therc wns Janicka who says she was at Auschwitz A
the accused.. She said the accused behaved very well, and although s ad

been told that Starotskay was o bad and a hard blockiltester, she did no‘
find this to be the case at all. She says of the acdcused: "Shc was wvery
energetic and tricd to naintain order and obtain a fair distribution of
food". She says that the accused attended gas parades as lageraltcster and
saiie people liked her and sone disliked her. Once when they were ordered on
to parade she tells you that the .accused told then to look their hest and,
as a result, no one was sclected from their block,  How nueh woight you will
attach to this kind of cvidénce is entively a nathker Lo youe
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The next witness was Stanislawn Komsta. - She had also heard
that the accused was a very bad woman, but she changed her views when she
caile in actual contact with her at fuschwitz. She said that she attended
neny selections and that the accused was alweys present as lagermltester,
Shc never held sclections on her owm initiative. She told you that the

accused did beat people but it was nccessary under the circuustances.

Then therc was anothcr witness Sofia Nowogrodzka who said she
was o wonan of neans which had been lost to the Gernans., She says that
when Polish people were collected and sent to block 25, a good fricnd of
hers wos saved by the accusced sendin~ her to hospital. She pays a very
good tribute to the woy in which the accused behaved, and is, in other words,
another witness who is saying that the accused Starotska behaved well at
Auschritz, There is somc suggestion that she behaved well only to Aryan
Poles and that she was not so interested in the Jews. Well, that is entirely
potter for you, At this stage, as I say, you have a wonan who apparently
uld be comiended and nothing rore, but you have to look at the other side
nc picture and consider the cevidence produced by the prosccution, upon
k you to say this is only part of the story and not the real
h,

Pirgt of all there is the witness Dre DBinkoe She says she
s o lageraltester at Auschwitz. She docs not know whether
in selections but she thinks she did. She also brings
¢ interneecs - I onther at Belsen - came to her and
chat is the nane by wibich the accused apparently was
inted lageraltester in place of the old onc, which
tribute nt any rate by soiic people to the erfect

knew St3
shc took a
out the fac
asked whether
knovm) could not by
ig.ifSyou aecep
that she woas a A

The
Auschwitz. "This
on her own initiative and & N vschwitz,  Anyonc wearing amlets
could take part in the sclcetd preseat when this was done in
Berkenau, Camp By, block 25", I way have sonie doubt as to whether
anybody wearing an amilet would to be present on o as scloction.
The accused denies this and says natul er position would not allow her
todoit, :

Haumerasch can only say sh ster and took roll

eall first at Auschwitz and later at Belsend

wus chwiitz and at
it is hardly

Stein gnid she knew tiac wecusced bo
Belsen, "She beat pcorle so frequently at Auschi¥g

worth nentioning, I 0t a very severce beating froii hef orga bath-housc
parade, I was a vew inches out of line and. T was bel scvorcly by her

that iy nose bled. She vwms as bad as any aufsenerin,
temperaturcs had to cone on parade at auschwitz, If thoyee ©
they werce sent to the crenmatoriun". They she nakes allepatgons
Starotska used to give them away to the authorities as to ARE
doing.

There again you may think this cxtravagance of L.SRCTEGE
comes into the picturc. "She beat people so frequently at fuscshwitgit
hardly worth nentioning". There is no doust that Starotska aprees tha
did beat people as-a blockaltester but never as a lageraltester. She
"It is true that beatings were frequent, but I only did it in block 21 i
I was a blockaltester. I have ncver beaten anyonc while scting ag lager-
altegten!,

Glinovicski says: "She vwas camp altester at Berkenau. She
teat internees on paradce but I have not noticed anything special'. TfacC
accuged in reply to that says: "This ian could not see ny on parades bestavse
the parades of nen took place at the sane tirc as the wonen, and it is nP?™
sense to say he could. In any casc I never beat anybody when I was a
lageraltaster, 3o



Rozcnwmys sa;y‘s‘: "I have scen Stania taking part in scelcctions.
She took dowm the nuibcrs of those who were afterwards scut to block 25¢
The accused says: "I adnit I wrote down the nwibers. I tricd to do this -
because it was normally don¢ by a clerk - as I knew I could strike out sone
nuabers from the list; not very many but just a few'. It is for you to
decide, You know sonething about Gernan organisation, and I venture to
sug.est that the gas chauibers had becn organised very thorouzhly by the
Germans, Do you believe that once a vietin had been sclected it was
possible to do such things in order that they could escape the parade and
not go to the pas charber ? It may be so and it is a nmatter for you to
decide, You have hecard the accused's cxplanations and it may be that you
are convineed by therl '

Sunschein says the accused was o lageraltester at juschwitz
made people afraid of her, but she did not know anything about her
she worked outsidc the canp.

hen we coric to the witness Lasker.who says the accused was

a lafer at Auschwitz and at Bolsen. "She was a notorious collabora-
tor wib and people secned nore frightened of hor than of the SS.

t with internecs! Then by wny of cxplanation the aocused.says
"T had to pec iaison dutics, I had to gain confidence. I had to

pretend, My QctNLti#es were really to f£ight for the prisoners but I could

not tell the pPI#Bo so't,

That i
raised these days,
the Germans and vh NgadV .
tor, I was nothing of the

Pence which, you wmay think, is often being

; a very clever person. I was cble to delude

agues think I was a traitor or a collabora-

really was quite a good British subject

or a good internce or what v be, I did nothing wrong. I was

actually playing a part". S P with your knowlcdge of the Gerans,

will neccd very careful scrutiny. i ceept it or you may not, but you

a long period to combinc on the
wweessary brutality required by the ;
C on the other.

onc hand sympathy for internces, anl
Gerans in a blockaltester or a lage

Then therce is a statenent i
self a hygienist of Polish nationality.
in Jamuwary 1943 and was scnt to block 26 whd
She continues: "She was the only Polish wonan
the complete confidence of the caip authoritics ™S
geritss She was the ruler of life and death of all §hd
to the Germians on the slightest pretext. In the au® 3 in view of
her special umerits in cxtenainating she got the rank o ltester".
Well, that sceiis to 1e to he a statcuent full of expressiogff which are far
away from proving actual facts. How this particular witn®s candmow of
these things I do not know., It will have struck you that Ry

70 Rozalde who calls her-
9¢ canle to Auschwitz
cuscd was blockleader.
Heition. - She had

1t of hexr special
s, Sne denounced

to think what would have happened if this witness had been cros
in this court. Shc gocs on to say that the accused held this -pas
until the cvacuation in Jamuvary 1945, and then gratuitously goes on
that she should be prosecuted for killing and torturing o thousand Polds

d

h
women at Luschwitz. I .camnot put that forward, and I am surc you will [
troat it, as a really quict statenment of fact which is convincing and F
accuratec in regard to what it deals with.e She continucg: "She chosc

A

candidates for the crematoriuwn, issued rations, and nobody vias allowed to
get better food without risking a beating. She created the atmosphere .
of' fear in the whole block. She obtaincd the highest position in the
worien's gection of the caip which prisoners could obtain,".



In reply to that very long and I think onc might say corplica~-
ted indictment, the accused says: "I have explainod alrcady Titriedyto
beecaic a lageraltester and this is wholly inaccurate. This woman's testi-
moncy" = and here you may agree with her - "is quite unreliable. What this
woman allcges is quite untruc". She says. she ncever chose candidates for the
gas chaiber and, in fact, substantial portions of this woman's cvidence is &
ey

Then there wns another stateuent by Czcslawa Szymkowiak who
says: "I was sent to bloeck 26 vhere the accused was blocklcadecr. She beat us
on cvery occasion, mostly on our heads. She denounced us to the Germans when
shc coulds All feared hor very ruch. Siac was the terror off the camp. At
call for the slightcest noisc she nnde us knocl for half an hour holding
ur hands. As blocklcadcr and camp leader she was a beast and not a
creaturc"s I do not know gquite why those last romarks should be
in a docwmaent which is to be uscd in a sober court of law, but there
and_you =ay think thoy are not very teiaperate and porhans sonewhat
ro’ard to deciding what is the truth as to what she was doing

in robt' 8 particulir witness.

: he accused's answer to-that is: "It is a zreat exaggeration
to suy the ! eoplc on cvery occasion, When ncecssary I Leat thal
I never denourf@c isoners to the Geran authoritics beecausc I knew hundreds

ort of collective punishucnt, I adudit prisoncrs had

donc on ny initiative. I got a superior order and
on these parades's

would be punis
to knecl, but thisls
dahadte-torder then

Next
block 13 at Auschwit
I sow her punish worcn und§
their hands in the air with a
senscs causing their death, S¥C
She was perfect in causiiy slow
these allepations, but I leave it
have taken placec. They arc all (
possible language you could spceak ~ "o
people between live clectric wircs" and s
have to consider.

ent of Maria Synowska, a Pole, who was in

. "The nccuscd was blockleader of bhlock 7.

2 and., She used to nake the: loicel with
Shg boat worien until,they lost their

: en between live clectric wircsa

rc nust be an cnd to sonc of
deecide whether thosc things could
and they are in the strongest
ple to death", "Putting

"She was a sadist thercforc she
her put ny fricnd's head in a bucket of water ba
hair, This was in Octobor and her head was kept in
hour, She was nercenary and gave favours for food any
ated old wmeople by sending their to the crenatorium., She
children, She caused the death of thousands of Polcs.
hwizn Dody"s Well, gentlcucn, I must leave you to docide w
being eould be such a crm.‘p ¢ as 1s described here, "Juborl% ig
hers youns or old", ,:c‘c;/nl.u" cxplanations in many cases .»
and do not you think in souc cases, at any rate, they are prcf‘ ©
rather wild and too impressive statenent 9

anp leader, I saw
had ribbons in her
derifor half an
She exterin-
cated little
aheagt in a
e ther any huwian
¢ from
onavlc,
this

The aceused replics to this by saying first of all wit cgard
to the clectric wire: "Evorybhody kmows that there. axre doep ditches full‘)f
water in advance of the clectric wire., They arc not cleetrsified by day, a
it would be nost-difficult to pget to thai at night bocause of the ditch'.

She denies that she beat anyone watil they collapsed, but ghe agrees that sh
nay have slapped their faces yhen it was neccosary.,

Her explanation about the hair and the ribbons, which sceng
almost fantastic as an accusation, may strike you as reasonable and probably
quitc true, She says: "I T found lice in a woman's hair I nadce her do=
lousey That is & possiblc cxplanation ns to why this Lucket eaue hefore the
proccedings. I never ill treated children, I tricd to help ther.
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that of the commandant Krawicr and then dowm the list

Volkenrath says she was a laperaltester at Delsen and also a lajcraltester
at Auschwitz. There is an L.Lfl(l&\]’lt by Stoppclman which rclates to Delsen
and alleges that the accused was fricndly with Volkenrath.

I have becn through this covidence and it is for you to sort
it ocut and separatc the wheat froa the chaff. I sugsest that anong thosc
accusations there is a considereble amount of chaff, but m, that as it nay,
t”u-rc is a congiderable volune of evidence wnich you may he preparcé to

belicvey, that she was, at any rate, taking part in some of these gas
seloctions (whatever her motives mav?:om for you to decide) and that she was
beating internees. It is cntirely a matter for you, and one upon which I
cannot do any more than refer you to the evidence. Are you satisfied taut
tids wonan was willing to be an officiel at this camp, that she liked power,
cnd that she may have usced . it when it suited her to bencfit the Poles who
were interncd ?  Are you satiafied that the accusations made against her by
prosceution have been wade out in such a way that you are prepurcd to
he view that thic evidence is consistent with the fact that whon she

P on thegetaf'f, as 2 blockaltester or lageraltester of this concentration
in violation of the Laws and Hsages of War, concerncd with the
f thic gtafPf in the ill trcatment of Allied Nationals, either
Wn, so as Lo cause their death or to cause physical suffering

to then

completed wy survey ol the evidence insofar as it
rclates to charge., As I have pointed out to you, the main
n;lloga.tiuns rcldfc t icd Nationnls unknowne Well, gentlemen, I want now
bo el what I ou alrcady know, and that is that you have not got
to prove va«"fytl gee  You have got to prove the substance, and
if L D s:xtisf : ¢ was ill trcatment, substantial 111l treatment
'eging, to pooplc whose naucs the prosccoution
hat would, in my vicw, allow you to
¢ not satisfied upon any particularly
that the substance of the charge is

were not aulc to put u(,.fL
conviet the accused; even. t
named person, providea you arc
made out,

as that all thesc people were

vou to gay that all thesc

"t was in forecc, and that in
reement to run the caix
Ain it, They suggcest

e nusty cach and every-
t is again hardly

a¢ to consider

5 nust surcly be
ng to the

ich the evidencc
oy may have

The casc for the prod
employed on the staff ot Auschwitz, an
people knew that a system and a coursc
onc way or another in furtherance of tha
in a brutal way, all thosc pcople were tak
that if you are satisficd they were doing so,
one of them, assunc rcsponsibility for what o
necesgsary for wme to renind you gentleuncn that whe
thic question of guilt and responsibility, the stro

positions they helds  You arce not bound to find anything
docs not establich, but that is the case for the prosce
had different responsinilities, but the prosccution say, Molg
clearly and fairly, is not' it an irrcsistible inferemce that
a concerted design at this canp to act in the vway thait has be
Tm;y ask you not to treat these individual acts which you .oy
proved necrely as offences comitted by thoizelves, but alse as Cv
clearly indicating that that particular porson was a party «willingly in
the furtherance of this systei. '

That is thc second charge and thorc is nothing I »roposc t
add to it cxecpt to rewind you that anything I nmay have said ds intended to
be entirely impartial, and that you would be we 11 advised in closcd court to
congider carcfully thosc arsumcnts which have been put before you by the
defending officers and the prosccutor, They arc entitled to tale what I an
not cntitled to, namcly, a view of the casc and put it to yol. They will
no,doubt rceeive your carcful = consideration togethor with the sdvice that
I have been able to give you.
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If there is a rcasonable doubt you rwust acquit. You arc not
bound to convict all of theil. You arc not bound to convict any. You can,
if you like, convict onc and acquit another. That, I think, is known to you,
and although it is a Joint charge, each and everyonc of thesc accusced is
cintitled to have your individual examination of his casc in the light of the
cvidence which appertains to his particular case and no other, subjeet to
this, that if there is a question of systel being introducced, the prosccution
may nave gone outside the particular facts of the charge in order to found an
arguacnt that what was being done was gystematic and not unercly on onc
occasion only,

BDELSEN

I wish I could say that this was the end of ny labours in this
ne and complicated casc, buty, as you know, I must now invite your attention
ilc I deal with what I consider to be the more difficult charge; the first
g rclating to Belscns I have s2id all I pronose to say about Starotska,
377 aloRta) m, on the first charge, a large nuiber; in fact, cverybody else
dock gxcept Gura, and I sec no my cf doing it excent by taking the
casec agalr ch one, and putting the cvidence before you as I have already
donc@n } of Auschwitze

n this casc it is alleged that at Bergen-Bolsen, Geriany,

! 2 and 30 April 1945 when nembers of the gtaff of Dergen—
p responsible for the well being of the persons
ation of the law and usages of war werc together

t® the ill treatiient of certain of such persons causing
a DBritish Na tLomJ.) Anna Tie, Sara Kohn (both
Glinovjechy and Maria Konatkeviesz (both Polish

> Montigny (o Fronch nationa ) Maurice Van

an Markowsldi and Georgej Forenz (both Polish
r 4o Belgiun national) alv tore Verdura (an
Ttalian na c:.onal) and Therd a British national of 1ilunf1urmu) allied
nationals and other allicd na: N norics arc unknown and physical
suno'orinrf to OS' um(l 10 Druillone 1 mtional) Benee Zouchemaannl, :
nternee narmcd Hoffunn, Luba
Run.mm, I(l& Frydmann (LLll Po'_'l.lsh ha. ) and Alexandra Siwldowa, & Russian
national and other allied nationals - arc unknowe

Ll,_)nubt,r[fbrl (A Du'to
nationnls) Mauricc Van Il(,

Let e very clc,--irly state
the sauue sort of thing was happening as
suffering, but I think the wmatter of L.umrt“
has been spent is the questicn of the conditio
doubt at all that public opinion all over tho WS
txppmlllnr: and cxtraordinary picturc,that in a. eivi untry in the Year
of Graoc 1945, that therc could be so.many deaths v s at onece, and
that men, woicn, and children could cnd up no bigger & aafeiated «ﬂlklnc,
skelotons, It is not the fact that ono or two wore in’ conditions

sch the prosecution say
causing of physical

hat upon which most tine
Belscns There can be no
Soun rouscd by this

What appalls cverybody is the wagnitude of it, and it i t surprising jﬁh&t
all over the wordd people are saying:"This cannot be righte@ W lools
Lto=1t. and SO.l--UbOd.y st be punished", Well, that is undcrs ablg, put
it is not ecxactly the w.y in which you will approach this casclgs Ty s
as T said before, if to :,atlofy yourselves that o war crdme was ¢

at Belsen in rogard to the way tho cany was run, and to consider v
in the light of the evidence, thesc l)(;(\pl(‘ arc to blmae, You arc in

nosition whlclﬂ world oplnion is not, You have hcard the wholc of the ®.c
.m& it is in the light of those faocts that you will have -to deeidce the fd
of these accused in the docks,

I will first, as before, deal with Joscf Krasier, Thcerc can S1¢
no “dispute, as I understand it, that Kramer cane: to Belscn  in Decerber 1944
as coumandant, and that he was there until the British toqkk it over in the
micale of ’ILZU. No defunce is open to the accuscd Krajcr faore that he wes
mercly o lageraltegter. Ilc has to tale the responsibility .Juno. angwer for
his stewnrdship as comandant of that carme.
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You will romombor that he says he did not want to come thore, Ho
tclls you how he was orderc? to come and he tclls you how he undcrstood this
was to be a camp- for sick ponple and that it was in fact to be a convalescent
Campe He tells you of what hc asked for and what was given to him, What
hc says, to sum it up, is, I think: "I could have dcalt with Belscen in the
ordinary way and nothing rmuch would have occurred but I was overwhelmed by
the circumstanccs, I could not deal with these cenvoys:which kept coming in.
They broucht typhuse I had not adequate staff, I had not alequate
facilities, I mysclf did all I could. I woent to Berlin and raised this
Points I wrote an eminently sensiblc lotter about liarch, whon the position
was getting difficult, I sent it to my supefior"s There has been somo
uzestion about that letter but I can find no ovidence which would justify
in sayin» that letter is a cleover concoction contrived afterwards to
him but, however, it is for you to decida,

He says: "I appcal to this Court, did not I bchave in a rcasonablo
y shguld I be fixed on as a criminal and be accusef of a war crimo?"
Agaln the prg#S@ution say in this camp, as at Auschritz, you have this
crtain people did not care, and it is suggested hore that
dopted that attitudce somcthing micht have becen donc to save

if they

the intery do not know whether you agrec with that or not, but the
fact Jdocs rCHE] to=-day the prosceution arc saying that when Kramcr was
commendant of he had a duty to do and that he was being wilfully

or culpably nog I do not think it matters very rmuch whether it is

¢ question is: have the prosccution proved that
dutics as he was ablc to do and that he has

wilful or mcrely ¢ oji
Kromor did not carry o
cormmitted at any ratg
of his actionns?

As T said hefore, ¢ of Kramcr you havc had thesc mattors
put very clcarly to you, and W at Belscn is not in dispubtec. What
you have to be conccrned with is W G Ranc which requircs to be punished
knowlcdge of how a camp should
will help you to decide thesc
¢ fact that cven the most
done, the question of
idossible or not T do not
gidor,

stocks which could mecct the situation, or, if hc I at hc could et

them from the Wchrmacht, and that he deliberately didiin o it, is a matter
upon which I am not ;oin; to cimbark but just lcave it lecides  The
cas¢ for the prosccution is, as you know, that Kromer was in~ his duty
therc, that he did not carc, that he took no proper steps werc open to
his to kecp this camp going arnd it is no amswer to say: "I &uld n:
anythin: so I did not do anythinz at all"., It was Kramer's duly

externdel to a small part of the camp, The prosccution agzrec anc
that thce conditisnsg were difficult and they leave it to you to decidc
the accused can be exoncrated on the pround that the conditi~ns werec 8
difficult thet he could not bhc considercd to bc blamcd,

There can be no doubt, I think, that thesc convoys were being sent
to Kramcr against his will, and it is for you to consider what Kramor should
have donc when they arrived, It secms to have bcon quite clcar that
conecentration camps wore bhcin: cmptied on to Belscn with their staffs and.
Kramsr says: "I had visualisc’ this position but therc wes nothing I could
do about it, I was helped by potting a sort of cxtra picce of camp which I
uscd for the Womon but I did n-t think that it yas possible to usc the
Wehrmacht barracks".

Now, Sir, you havo had a very full story from Kramcr, he has told you
about tho position, and I will lcavo you to c-nsider that in the quict of
closed Court.
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e . thinlk :
His wife was called, but I do not sshe helped very much on this
part of the casc, She was called to say that ovorybody was doing all they
could for the pecople in this camp,

The cvidence as repards Belscen is not very voluminous and I will
Just go very sh-rtly throush it in so far as it affccts Kramer, Thorc was-
an dllcgation that a young woman in Belsen was being beaton by Kramer and
Volkenrath with a woodon stick. She was a Russian ~irl, ' Then thore ig the
question, when buildiag a hut for children at Belsen, "of Kramer beating a
Russian who weas left lying in the snows’

These, gentlomen, arc incidents which I do not thimk arc very
portant. Kramer is supposed to have kicked thce Russian. Sunschein says
at Bclscen Russians were made to knecl for 12 hours beforc the block and
3sult some of them died as they had no food for 24 hours. Russian
i I saw those girls kneeling, .They knelt the whole day in a special
PNECc surrg 1 by wire, Kramer's answer to this is that it is all untruc
it was made up in Court,

,cl and Synger say that conditions at Belsen Jot worsc when
Kramer ¢ oS, fmﬂ, beating, They say thoere was no beating before
Kramer camo. 6 too bad then, There were many beatings when he
camc ard "I s . man throw a girl into the water",  Whother you
instititec worse conditions at Delsen, or not when

o Kramer says, with regard to the conditions
¢ small divisions in 3clscn and mede new kitchens
compound,, No blockfuhrcrs were allawved in
new sgwerage systems I re-introduced

t count them otherwisce, It was rood for
it was bad, and it was a gond

ho arrlved is for yo
at Belseng "I |

and madec a C. 1{ S.
the women's compo
appels in the morning as
their health; if they sto:pc
thing for the sick".

orc the liberation I wont to a

orc rotten potatoes wore lying
mex, started shooting at us,

he showed you what he s
They were Hungarians

is the first time I

at this ‘is untruc, "I

Sompolinskil says: "Three
‘cankhouse to get some soup for my f
on the ground, V¢ started to take scmc
He killed two of us and wounded me in th
said was the wound. "I do not know the m
and arrived a fow days hoforc the liberation
have mentioned this story in Court." Krawr
have ncver shot at anyone intentionally or othe

anita Lasker says shc came to Dclscn in N%gg Lh, "It was
raininc gvct and no huts. We had to wash outside., It Wgdlverl cold, 3lock-
fuhrors’kept on beating us, We had very fow appcls untll Kagffier came in
Decomber, 1944, When Kramer camc he started long appels ¢ broucht in

Auschwitz conditions which were very strict," &

Then there is the affidavit of Dre Wicsner who says t Shson
at night, owing to hunger, pceople tricd to get into the food storcs @ Cy
were shot, "Kramer was said to have taken part in it, and bodics

.about, On one ccasion I persnnally sayr 45 bodics"s  Kramer deniocd this,

Then there wes the affidavit of Harta BEhlerts You have heard thigt
ard I am not going to refer to ite Thore is also Kramer's own statement
which rcfors to the conditions at Belsen, He put this in to the Court and
it is beforc you and you can lonk at it,

Dr, Klein was asked a few qucotinng about Belsen and he said: "After
I took over the camp I had a talk with Kramcr, I was impresscd by the droadful
conditions at Delscn, I told Kramer that the bodics should bo rot-rid of «
Watur was most important as the intoernccs wore suffering more from thirst
than hungor" and Kramer said something like "You can't give me any orders",
Klein gpes on: "I reported beatings reccived in hospital to Kramer., I told
L0.



him about conditions anl why pooplc did not get their fond at Belsen and
Kreamer sald that the railways had becn bombed and he had no facilitics to
get enough fond for the camp'.

I do not propose to detain you any longer with the case of Kramer,
If a.ny of the accused is responsible for the awful conditions at Bclsen it
must be Kramer as he was the commandant; whether people above him werc more
responsible and whether he was wholly responsible is a matter which you will,
no doubt, ovnsiier, but the prosccution ask you to say herc that there is
widcnco vof'ore you on which you should find that nct only was he cruel in
certain respects in the way that witncsses have spoken about him but that
the real main charre is that he was inflicting cruelty and hardships, causing
the death of internees in the way that this camp was run, not so much in tho
y that it was actually run but in tho way that it is ullef*od Kramer acted
not having it adequatcly looked afuor.

So much for the casc of Kramcr on the iclscn Chargc. I think

it gauld be well at this stare to remind you that in the charge there

ek
LS

are alleg be a number of specific pcople Who have diced as a result of
illt Belsen, I think therc is some ovidonce, thoush it is not
attrih§ any of the ‘accused, that Keith lMeyor, a Dritish National, was,
shots TI becausc we have struck out quite a lot for various rcasons,
arc rcally % )lc mentioned in the certificates, and the case for tho
Prosecution derstand it, this: they say if you will lock at these
dcath cortific oWPwill be \,1ven in thom the datc when the death is
supposed to have ®ak cc and from what the victim was suprogcd to have
died, and you will s the datcs arc in February and March, 1945, and
that they arc sup died of gencral weakness, cxhaustion, gencral
wecakness, general W CS&, erculosis and gerneral weakness, Whether

they are as described in Qho shect is for you to say, but the
prosccution are saying if A]_LS state of affairs which we sus=cest
existed a2t Dglsen is not the infercnce that these peole who arc
said to have died of sencral we W ustion, and so on, rlle.d because
of the conditions at 3Bclscn and th ave been really killed by that

and nothing clse?

Whether you draw that infcro or #ou’ to decide, You may or
may not agreg, but.that, I upderstend, i case for the prosccution
is put in rogard to those peoyle, There is g © nce of any actual killing

of these pcople, and the casc is one rather Of@iNBc®ncc than of dircct proof.
. ik ’ &

How, Sir, I want next to o 7n end deal™s « Klein., Therc sgain,
like in the case of Kramcr, y-u have to decide whe lcin is responsibloe
in any way,- fﬁr which hc can bc punished, for the co i t Delsen, Thore
is no charc against Klein of any delib Aat(, acts of c= c,lt and it is for

you to consi(.’.‘r whether you think Klein had e fair opjort
with #crard to thesc conditio~ns and whother he failed to do gny ;'in such
2 way that you would have to firmd him ~uilty of the char-o.

You know how ke camc to 3elsen; it is not in dispute,
you that the first time he came to Belsen was at the cnd of Januarsg
when Dr. Schnabel was the dootor. Dr, Schnabcl went awey saying he
comg back soon, Klein went into the camp cvery day but he said there w
not very much expected, He had to sign some papers end thore was a rathe
primitive hospital in the camp. Dr. Schnabcl came back af'ter a short time
and then Dr. Klein went away. A4s far as I know there is no zllegatinn made
azeinst Kkein in respect of thnse particular days,. . When he camo back to
3ulsen about the middle of liarch Dy, Horstmann was there and he seys that
Horstmann took him round the ang}énn then he made this cxtraordinary rcmark
that he formed the view that it was o lost post, Horstmann did not zive him
any part of the camp to look after boonuso he said Klein was ~nly staying two
wecks and would only lock after the 5.S. troops, but he often did go into
Bolsen canmp with Dr, Horstmarm and hc says this curious conversation took
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vlace “etiucen them: "You had lFetter he nmst carerul snd wke as oany re orts
as osuille 25 the situvation is deteriorating every day., I told him" - that
is Klein - "that if I was responsible for the camp I should report it to
Berlin every day, telling them about the conditions, so that I should not be
accused of failing to warn higher authority". It is perfectly clear that Dr.
Klein was apprehensive and that he was feeling the situation was one which
was bourd to lecad to trouble afterwards.

He tells you = and this is the same thing that was told you by
Kramer = of the visit of Pohl and Dr, Lolling to thc camp. You remember
Kramer said something was done about getting the cxchanged Jews and about
now progressing undcr the cxisting conditions, andlthatithey did come., Klein
bears it out that he got the impression from Pohl that hings would improve,
He says he talked to Dr. Lolling, who was the hcad doctor of concentration
ips, and "Dr, Lolling said that I had no necd to point out to them the
tugtion as they had scon it with their own cycs". At this time he says
Lcal supplies werc not known to him, but he agrecd when he took over
o for the first time as the responsible medical officer in charge he

o

surprig I 't the comparatively large supplies which wero thore,

%‘- ou know how Dr. Horstmann went away a2nd Kramer told Dr, Klein

to take he _camp, Well, Gentlemen, he took orer the camp, He found a
large sup™ ical stores and he says that he distributed them,  He
said hc took large supply of milk, meat »nd biscuits, and distributed
them to the cl§ d to the really sick pcople who werc undernourishedi

I do not know, bu
which had not becen di
with the terrible
food was not utilis

ber imagined that those werc some Red Cross supplics
ted, It sccig odd that in a camp such as this
Pls which were prevailing that every single store of
cnefit of the intcrncecs,

s he had to deal with Wwas food and
yrst feature was the overcrowding,
e no beds or paillasses, water or
approximate idca of* the number of
returns from the internce doctors
he says: "I realised thet the
prigf, that he did all that he
men, that what you have to
decide is whother in the time that he was esponsible, at a time when
he really could do anything, he falled cith clMb&atcly or in a culpable
way descrving of punishment to do what he sho done .

The main qucst ¢ lcin says
water for the wholc community.#fnd Bhc
that people could not lay dowl an
anything, Hc says: "At this tind L
sick people in the camp, Ve had t
as regards the number of sick pcopl
conditions were very difficult'.

You have hcard the evidence about the coni g and T do not think
that I need detain you in reiterating them. It sce his is a very
clcar issue, Are you going to say, oncc again, that you tigfied here
is a concontration camp where the lives of thesc peopleYdidght rcally
matter? Are you going to say that Klcin, a mcmber of the Laff, was taking
up the usual sort of attitude: "I am not going to bother aho@t F; Neings
must take their carse", or arc you going to say: "No, in this (fisc W@ are
not satisfied that h¢ Was to blame or that there was anything hi Ve
dong ard, thercfore, we will find him not guilty of this charge"?

The next accuscd is Weingartncer, I have alrceady dealt in a genera
wey with Weingartner so I will go immediately to the allcgations which ®re
madc against him in respect of 3elsen. Stein said that he worked in No.
kitchen, that when pcople came for peolings he went against them with a sti
or rubber truncheon and beat them and thoy were taken away covered in blood,
In cross=-gramination Stein said she may have mistaken him, that she saw him
at Auschwitz in a kommando, Wiesel, that hc was Vory like a man working in a
kitchen in which Francioh, No, 16, worked, and that she rcmembers this man
at Dclsen because he helped at the roll calls. She agrees that if he is not
the man in the kitchen thon she must have got the Wrony one and the
accugsations do not concern him at all,
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The ncxt allegation in regard to Weingartner at Belsen is that of
Sunschein who says: "Two months beforc the British camc the personnel of the
kitehen changed. 1,000 volunteers for work in the cookhouse arrived instead
of 300, Weingartner and another men tried to make the crowd line up. They
beat many women with sticks as they could not get order., Weingartner shot in
the air, I said I wanted to loave the kommando as I did not want to dic and
there was so much suffering, I said this in German., Weingartner caught
me end gave me 15 blows with a rubber trunchcon. I fainted, He then said
if T did not go on with thc work he would treat it as a refusal to work and
put me in prison, I worked 211 day and night ard had a high temperaturc.

I was confined to bed for ten days and Dr, Dimko said it was a nervous
breakdown" ,

This is put forward again as evidence fromwhich you should fird,
ou believe it, that Weingartner was still at Delsen carrying on this
icc of illtrcating imternees when on the staff of the concentration camp,

This scems to be the only case of beating which is put forward at

R answer which is given to it by Weingartner is that there were
n the kitchen to which many prisoners wanted to belong becausec
od. He said: "It was between threce and four a.m, Instead
- e wanted 600 or 700 assembled, They were not quict but were
prossing a I was able to quicten them first with wordse. Then I
found a rubbor nd I hit the kapo responsible for kocping order five or
gix timos, ITG the kapo went to hoppital. I had difficulty in
oontroling the croy 200k placc ncar thoe gate, I did not usc my pistol
on this occasion, chein on the shouldcr and back",

So the de derstand it, is that thore was an axceptional
with a rubber tube but it was not of tho
in alleges. You will remember thet
f ghe fact that he was fortunate
he underlying suggestiond the

was ke for the purpose.
- ® -

enouuh to find a rubber tubo.
prosscutor is that it was not fou

et

Klein also says that at De
food kommando and as a result of a terri
became ill, ©She says: "I was prosent on
could not make the kommando linc up so Beirnd
accept the evidence of Klein then it supports
have been a severe beating,

Hooprle wanted to set into the
ing, the witness Sunschein
on, Sunschein said she
at her," If you
wschein that it must

Weingartner asks you to Consider what it i
of a thousand women, and whoether it really is very w:
crowd rourd him when he is not able to gct on and do any
beat them to makc them bechave properly, 4t any rate he ¢
beaten on an occasion when a thousand women crowdcd around
could not help it.

tc be in charge

that he has
m, butg_says he

So far as 3elsen is concerncd Weingartner arrived thord
beginning of f'c¢hruary, 1945, and it is for you to say whether you thi
was contributin, as a member of the staff, to the conditions which €
at Jelsen, or whether you. are satisfied that he was taking part in the
illtrcatment of internees in the way that has becn described, and that nc‘
should be punished in respect of this charge on account of doing an act Wwhi
emounts to a war crime,

His defence at Beglscn is that apart from this one beating with a
plece of hosc he has never beaten anybody cxcept with his hand, that he was
tho blockfuhrer of the women's compound end thot he did all he could to carry
out his duties during that period at Bclsen.

L3,



» Belson ho neturally reported to Kramer and Kramer was n~t ar

Tho noxt accuscd is Kraft, Horc again the cvidencu against Kraft
is that of Sompolinski who says that whon a thousand bodies lay on the
ground et DBclsen this man was in charge of tho poople dragging the corpses
ard thet he was beating and shooting thems He says: "This man was in
charge of a storc near Block 9 in the concentration camp,  He hid hinself
in a special hut and watched poople trying to get througzh the barbed wire to
get at turnips, When he noticed this he shot at them, IHe did not hit any of
thuiie  He fired at a very short distanco and some of them fell down and were
lel't therc", In cross-cxamination he said that Kraft was in a storc ncar
corpound No, 2 in the concontration camp ard that he say this man in tho
concentration camp seven days before the liberation, He says that he is
quite surc thet he sew Kraft in the concentration camp at Delscne

Now, Sir, I have alrcady partly covered the ground so far as ho was
concorned at Auschwitz, but what he tclls you was that on the 5th April he
evacuated his camp at Dora, they marched away and errived on the 1lth April
at the military training ground at Bergoen. He says: "The first day I did
nothing and the noxt day I was told what I had to do. On the 12th or 13th
uril the guard company went away. I wanted to go too but Heessler told me
At I hed to stay as he had no administrativo porsonnel,"  Ho swears that
irst time ho went inte Camp 1, Belscn camp, Was on the 22nd April, 1945,

sler corrdborated that Kraf't camc to Delscn on a transport
oril, 1945, from Dora, and I think you will be satisfiecd
I said boefore, on the Stofcl convoy., Klippel says that he
ttelbau, He says that he came on this jouwmey, that he saw
t to Bolsen a few hours beforc he did, thet he came to the
p, that he worked in kitchen 20, that hc slept in the

same part o
cewas arrcsted on tho 16th zmr:.l 1945,

same rocn andQth

ate that Kraft was pleadihy that he was not at
nced, In this casc I think you will be sat

: You wi
Auschwitz at the
that at any rate
hinm to bo taking pa
have to consider - «nﬂt he
def'ence say you ousht to a 2
mentioncd and that some mistal
should nmot be found juilty upon
what is allejed against him at 3

cisfied
2 on-selsen at a time which would have cnabled
ceing of these bodies at Belsen, but you
dgethe cevidence of thoothc,r witnesses, The
he was never in 3elscen at the time

nadc as re “Ddo him, and that hec
o of these witnesses in regard to

ink I am ri ht in saying that
20 to Dachau === I think
last timo on the 18th
Dora until the 5th

or uth Aprll, then aygarently he went to JClo 1 6, S 2y's fhkt those who were
too weak werc left behind and that thc/ went i ]
I think it is the date, at Delscn about the 8th o

The next accused is Hoessld
Hocgsler lef't Derkenau on the 7th Februa
I £m wrong thuLo- I think he left nuSCMMl

nprll.

in considering
cre, I have to

So far as the matcriel timec is concerned

his regponsibility for the state of affairs which nud a
point out to you that the ovidence indicntcs he was .only
or 9th april until the DBritish came in, He says that When i?{
0]

more prisoners, but he porsuaded him to do so, "Kramer said heNgeal
not take in eny more prisoncrs but he pointed to the Wehrmacht ba
told me to go and sce" - I think it was - "Col, Harries who was in d
1 saw Col, Horries and asked him for accommodations I ot some blockietn
the barracks, I asked for food, I asked Kramer for food also, but he so§d
he could not help, he hed not ot any. Col. Harriocs said hc would help me
and I got some dricd ve :tables and other food and also potatoes and turnip
from the Wehrmecht camp" and I think he said he ;ot a certain amcunt from
Kremor, Hc said: "Water was not there so I h~d to get a water cart."
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If you accept Hocssler docs not it strike you thet ho was bohaving
quitc sensibly and intelligently?  He seems to be, at any rate on that
evidence, doin what one Would have expected Kramer to have been doing long
before and that would be to try and find an overflow from the camp and try
and ¢t betier conditionse Of cowsec, Kramer may say: "I had typhus; if
foessler was bringing in convoys which had not ot typhus thet is onc thing,
but tould I do very much if I had typhus? I had boen ordered to scal the
camp ard I had to scal the camp".

Well, that is by the way, [ontlcmen, but I think the defending
officcrs arc untlllod on behalf of Hocessler to invite you to consider was not
he acting in a sensible and rcasonablc way, was not he acting in the intcrests
of the'intcrnees and not in a way for which he should be blamed? I do not
yik I nced jo on with his storye I think you will be satisfied that a large
Lgr of people went into the Wehrmacht barracks and that something was done

heme The conditinns were not too jood. There was criticism made of
Brigedier Glyn-Hushes, but he did tcll you that thoy wero vastly
rorent £ the ewful state of affeirs at 3oclsen,

very shortly, is thc account given by Hoessler of his
stowar Belscn, Ho is a man aebout whom, as I have said before, you
get pecpl i was a _ood man, a dec.nt man, and you ¢t the very
contrary, I you to decide, You will rcmember thot Erika Schopf came
herc and gave on his behalf inwhich shc borc out that ho had been
a jood man et JuscditZ, She only spceks, I think, of Ausalwitz, but she did
"say that he was n®t ¢ the tyoe of man that the prosccution would make
him out to be,

Whet is oN®cd
I Jo not think therowerc
against him, but there is tnc
says: "On the Lth of April, 1
Tho journcy took five days and n
an ambulance wa one Nine of thes
station, While I was thcore Hoessle
niae peogle to be shoty I did not sed
ajaine I 1ldentify Hoessler as the man N

t him is to be found in the following cvidence.
ses in the fleshwho came to say anything
it of Josef Hauptmann, a Czech, who
Q4 rkers were transferred to Belsen.
ot on the way. Thc sick were in
Yive when we arrived at Bergen
and save instructions for the

5y but I did not sec them
photograph'

ion rathor a matter of

sler was acting

ou arg invited by

1till carryling on
ro ard to tho

There az2in, gentlemen, you have '
heersay in regard to the death, and allcjcs th
callously and brutally to the disregerd to hums
the prosecution to say: is this not evidence that h
further incidents of this concerted system and desiy
lives of thesa people in the concentration camp?

Hoessler says: "I lef't for Nouuni;a:mr-lo from Dora the 5th or 6th
April, I woent by car and the othors went by traine I got te¢ g
the prisoners and I reportod to Kramer. I admit I was on the
when the trein arrived, It was reported to me they hed como
I 1id not see any-ne shot there amd no orders were given to shoot
There was a sort of ambulancc carriagsc on the traines I told everyo
teke their blarkets, to form up, merch to the camp, and the prisoncrs narchod
off and I pot ten men to carry the sick to a truck"., Hoessler denies
catcgorically that anything of this kind happened.

48 far as my note takes me thet is the only specific indident
upon which the prosccution rely in support of the charge at Belsen and it
becomes a mottor for you, in the 1lisht of the e¢vidence which has been zivon
by Hoessler himself, whether you are satisfied that in his case there is
proof of wilful or culpable ncpgloct in regard to looking after the intornced
under his charpe at Derzen felsen in this period of time, a little over a
weck, and, further, whethor you arc satisficd to say that he was not a party
to a oonccrntcd system won the evidence of this affidavit of Hauptmenn, such
as it is.
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The next accused is Juana Dormam, She came to “l m, I think, in
Februery, 1945 and wes looking after a pig-sty, ©Shc says thet ot Delson she
did ot come much in contact with prisonors, that she had ‘her own little party
of prisoncrs end they spent all their time lookin: after the pigs. Some comment
was made by the prosecution as to why tho pigs Wore not used for fond in the
camp, She Was thore for longer thanb ibossler, noarly two months, and it is
for you to say whether the prosocution have made oub any case against her that
shc vas responsiblce for the appalling conditions at 3elsen or whether she was
at Dclsen inflicting cruelty, physicel sulforing, on tho imterncoss. ;

~

The ovidence against Dormamn is that of Dr, Pet >r. Maker, a Polish
Witnc,ss. Ho'seys: "I rocopnisc the accuscd as No, 3 in the photograph., Sho
vos the women in chargo of the pig=sty in Zolsen". That apparently sccms to
bo right and identification, you may think, in this casc has somc substance,
ic says: "I saw her on two occasions in MMerch, 1945, béat women prisoners both
stealing vegetables snd clothing f‘rou the clothinz store",' That is the
of it, Jjust two or three lines, but it is.an allcgation, if you helieve -
t she was beating prisoncrse. The anser to this b_y Dormann is that 1t

v

‘6 spme othor matters in comoection with Dorman, There are
you have hcard them - from Ehlert, I am not going to make

any poin ¥, and I will leave you to considor whethor they have any
boaring o : Hore, ‘unlike at Aué'oh'ritz, the defcnee is not vhat she

might hava
very like Borme
at sl sen, -~ The
that in this perioc
in my way that arosc
the cherye has Loen
vascd, es it scoms t4
Mekar,

peen for ahother aufscherin named Kuck,who apparcntly was
& complete denial'that she ever did anything wrong
ou have got to qonh,llcr have the 2rosceu tion made out
at Bclsen sg,f.; wWos rosponsible for the conditions
“you arc oing fo 'say that at . Bolsen
the illtreatment of intornces

on tho ‘enc allezation of Dr. Poter

Now Volkenrath,
on-the-5th ro‘*rharJ, 19454
when she went To hospitel, rcturni®:
Belscn sho says she Was the oberauf
their various duties, Sho was there
wes, S0 :f’qr as the wemon nre concdirned, a
you to decide whothc~ she did enything to
her power, with the corditions whigh were
returncd to her work on the 23rd Mrch,

I am correet in my notc, at Delsen:
had only been there a fow days
on the 23rd March, 1945, A%

to detall aufsehcrin to

of weeks and she certainly
S.S5. women, It is for
pe, such as was within

¢ and worsc when she

The only specifid evidence a;2inst her D apoears to be

thet of Hammermasch.  She says: "I saw Volkenrath and@Kriy ecating a Russian
severely at Belsen with a Woodon stick." She says that os present and

that it was in the block altester's room, and she mentio
Ketalinska, She also says: "At, Selsen I saw Volkenrath and
a girl to search her and sev'ercly'bcat ‘hery - I reocognise.th¥ acc No, 8
as the women with Volkenrath, I saw this from the window, v
af ter the other incident, lThe,bloclc.wjas not far from the block o0, "

; There has been somo confusion about mom incidents and g0
leave you to decide what the witnesses were samu Volkénrath'!s vol

e

; ]
as I understand 1t, was ‘c]"'ls, hat a prisoner Was blmub'ht back from an ob o
to escape and was beaten by Kramcr, She says: "I was prescnt but did not “bg
her, I knew thc. prisoner was coming -J{‘Cl\. so I was _,wndlnu atthes rinte s 80

1

was Kramer, She lied ard ha 1 heir fece gmacked by Kramex", Then T think she
said that the  seccorM incidount mever. hanpc,ncﬂ at all in her view and that the
witness had zot mixed up with the earl;or llelL,‘Tlu. st any rate, whatever
was the allegation Vo ’lkcnr" th denled it except in so far as she has told you
wirat I have already rcad, '
, 5
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Then thore is the affidavit of Helene Herkovitz, a Czeche  Sho
says: "When in Dclsen an 8,8, woman Ellers was qucstioning mec about a ring
ard locket which I hed hidden. Volkonrath was prescnt and took part in
beating me until blood camc from my nose 2nd carse Thoy prosumably thouzht
that I had stolen than,” Volkenrath s;;ys: "I do npt remomber this incident,
It is quite untruo, Nothin: like this happened in Dolscn, Internccs could
not have jewellery. . T now remember to heve hoard of this but it happencd
before I ot theve, Ehlort told me sbout 2 jowel which she had and the
punishment that vas meted out to her', What you make of all that I do not
know, There it is and it is for you to decide: is it somgthing which helps
to egtablish the guilt of the accused or not?

Then there was an affidavit by Katherine Neiger. She says: "On the
day before the British came Volkenrath cauiut a girl taking vegctebles, She
very sick and pale and thin, She had to kneel holding the vegetables
Fovg her head, After four hours she Was exhausted and Volkenrath bcoat her
he.lay on the ground until midni ht, I have of'ten seun her hitting Zirls
s and I have bcen hit by her". Volkenrath s:.ys the whole thing is
w Neiger, She was a lager zltester in No., 2 conpound and had

the testimony in the form of an affidavit by Joscohine

Singer, a 7css, She says: "I was block leader in 196 Block, T
hame Volkenr: being rusponsible for beating many women, . She throw down

fo

tho steps of a Slovakian Jewess who came for work, She was old
arnd died at once m Yler injurics,"

I want %o @ orc because the Court think T am wrong in my
recollectinn. The was an Ausclwitz incident and n-t at 3elsen,

urt oonfcr,)
ThHE JUDGE ADVCCATE: Is the off¥er

. wvho is defend : Volkenrath?

MAJOR MUNRO: My rccollectinn is t at Sclscons

THE JUDGE ADVOCATE: Wo arc all “ivided™s

some  of the other
|

THE PRESIDENT: I have marked it as Bolscon,WN§
members of the Court have it as Ausclwitz.
MaJOR MUNRO: I certainly treated it as Lelscn ind spceche
THE JUDGE ADVOCATE: I do not think it will bc any hi
whcther it was adsclwitz or Belsen, She jave an expl:
must, when they have time to consider it, arrive as a
it to be. The answer che jave was: "This is unbrue, 0ld women did
this kind of work. I never sew any old woman fall P'ov-'n the
no recason to strike anyonc in the tailors shop, They did thein

Volkenrath
d the Court

well, Only Slovekian Jwe wore working thore, I hail about 16 omen'
The next was the affidavit of Stoppclman, a Dutch Jewess. says:

"I was block chicf at Belsen, Volkenrath madc girls run round fast.and fall
down and get up ror half an hour to an hour in the office whore the wom

[ &) -
chicf's lived, Shc took away our cigarettes, clothes =nd brcad". This, I

suppose, is the .xcrcise which has attained the curicus name of making spor

Volkenrath says: "I have only taken food away when thoy had too

much, I do not remember taking away any cigarcttes. The '__)Lh’ll 1 ent was
known as making sport, They had to exorcises as 2 punishment for wrongd loing,

the posscssion of something forbidden, The sport lasted only a short
timec. They had to do it several times, I have not scen any sport in
Delsen
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Then there was the affidavit of Miriem ubluS, a Yugoslavian Jowess.
She says: "I reco nise Volkenrath as an 5.S. women at Delsen from her
Photograph.  On the 16th april, 1945, I was ot of my block.' I saw a
Prisoncr in poor health who could not walk, Volkenrath struck her very
hard and she {ell to the ground and did not move, This ¥as because she Wwas
out of her block when we wore all confined to our blocks."

] Volkenrath says to that: "This is wntrue, Aiftor the 15th april,
1945, when the Oritish took over it was plainly told us we could not o into
Eelgenigarp and I never went there."  There is an affidavit by Volkenrath

for you to consider and if there is anythinz in it which holps you all well
and ood,

“c is the case against Volkenrath and it is for you to say whother

she was at Belsen the prosecution has made out a case ajainst her.

Vs 1n.er case there arc a large numbcr of allegations and she wertelnly
ortant woman so far as the b 8, were cnncerned from her official

mé to Horta Ehlert. This is the case of a woman with whom
because it was agreed that the casc azainst her at Auschwitsz
and, therefore, we arc conccrned only with what

Perhaps in these circumstancces I ought to remind you
that she was horn on the 22nd larch, 1905, She was
sber, 1939, to the S.5. Shé had no choice in

~nd she had to go to Ravensbhruck.

happened at De
that she is a &
called up cn the
sclocting this kin

Now, gentl - 1 remembor that two yourng ;irls, Jutta
Madlung and Inga Madl { vard of their own initiative to [ive

evidecnce on behalf of tﬂlo
concentration camp at Ravensbru
"She did not harm us or beat ud
ohc ave me bread for my sister wi
1lltreat anyonc", The sistcr, in
said °

dealt with the time shé was in the

ay that she was very sood to them,
¥ nice also to the Russians.

and apples, I never saw hoer
corroborates what Jutte Medlung

According to Bhlert she was scntffr Rognsbruck to Lublin as
punishment becausc she had becn disobeying
teo familiar with the internees, being not sewv
which was not allowed, = I suppose the prosecuti
is right or notJd do not know ~-= that you ousht €
of pressure on an S.S5. woren .and punish her she las ¢
bein, punished or alter hor ways and come into linc &
brutalitics which 1t is allepged are inhercnt in a concen

thet argument appeals to you or not I do not know.

orders;. she had Leun
‘h and giving them food
1 arcue =~ whether it
you put this kind
sot to o on
ut tho
io@camp, Whether

ived

The next relevant period in her 1ifc seciws to be whag
at Dolsen at the beginning -of lebruary, 1945. She secms to hev
to Ravensbruck during this pericd but in March, 1945, a very imp )
Woman, Gollasch, said@ that as there werc o large number of prisonérs
and therc was too much work to do "I had to help and I was put in chd
of the aufseherin in the absencc of Volkenrath as & sort of oberaufseherin'
I think you wjll probably consider that of the 5.5. women Volkenrath would
be the one Who would he trcatcd as the most senior and, aftor her, dhlert,
but whether that is a right deduction or not s £or you to decidc.  She
says: "59 aufsoherin arrived and as far as I cruld I tricd to bring order
inte the camp"

i
‘s
1

Now, Sir, these are all mattcrs which constantly crop up here,
rathor a large number of aufscnprln arriving in o camp which was getting
into a uurr1>lc mess. Do you Jet the impression that any of thesc péople
I have becn dealing with wete rcally trying to do anything ‘about 1t7?
Presumably 5.8, people of the standing of aufscherin arc competent and
capatle peodle, and one cannot help feeling somchow that they would have -
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voen avle to do something. Whother or not thoy could do so it is for you
7l A ! e 4
to doeide, but the prosecutor docs invite you to consider whether thosc
PCo LG "Om roally being used in a proper way in these difficult eircumstancos.

ablert says that the conditions at Belsen were terrible when she
arrived and thoy got worse., What she docs, apparently, is this. She went
~to the commandant seversl times about it. She says: "I had the block .,).lb""'LOI""
Parade about food., They said thero had becn no food for several days slrcady.”
She¢ says she went to the kitchen and talked to the aufscherin in chargc and
they seid that they had no food from the storcs. "T went to Muller who
said. all. the wag ons were shattered by bombing end he could not do anything
dDout it, I happened to mect Kramor end told him that the prisoncrs could
ot ked; alive on vezetable soup, e gave an order for potatoes to be
' }d and put in the soup sothat they ot somcthing in their stomachs,"

She said in March she saw Dr. Iorstmann aboubt sanitation and that

4

had no disinfectants to put down., "There was a horrible smell

and ramer s 'Let them die, I cannot do anything about it; my handg are
bouni?, for less roll calls, I talked to Kramer about it and he

gald thér
worien  and
food sever

only bo two roll calls per weck., I zave foo& 'br‘ -th;

&

1ing stor when she came to Belsen and she
says that she has SC4 asch beat prisoners very heavily with anything
she could lay her h¥nds says the prisoncrs were in a vory weak state

On her showifd®yo
done, What it actually rcs
evidence which does suzsest w
tryingz to do something,

hink that sh. did attempt to get something
igis for you to decide, but she gives that
gcting as cberaufseherin she was

What is the evidonce agai
evidér 5 of Hammermasch, She says: "
Volkenrath end another I do not recosnis

rogard to Delsen? Therc is tho
ice Ehlert as a Woman with
Gollasch - "%verc,ly

beating at ;irl et Belsen whom they had w searching", dnnther
incident is:."I sev this woman, No, 8, toge - @Peh Kramer and Volkoenrath
severely beat with a wooden stick a youn(; voma en, a Russian girl
who csecaped." These again are the incidents whj ay are not vcry

clecar to me and I must leave it tn you to sort th

What Ehlert says is that Hammermasch has m
with the other one. She says that a girl was brought D
stond by the zate and she cried, "She had been helped to Oy others,
All I know is that he started béating her, Two other women frc u,tchu:l
and I saw Kramer speaking to them," She says: "I do not thinbt VT 1'C
two incidonts; Hammermasch has muddled them up,"

incident up
Kr amoer

_Sunschein says: "I saw this woman at the getes I reported
the number of peovle on paradc and she beat mo with her hand several ¥
Klein seid: "This woman used to stend at the gate and boat people up. She was
one °f the worst, She was a sonior overscer at Sclsen”

Bhlort says: "I did bcat girls., They cut up their blankets to makd
clothcs, This was not allowed. If I cawht Sunschein or Klein d~ing this
sort of thing I slapped thom on their faces". Vhat I think all it amounts
to is thot she said that blankcts were valuable and when people were cutting
them up she may then have slapped different people to stop it.

Laskor says: "This woman Was the sccond commander at Belsen. She
used to Work With Volkenrath but I have nnt secn her.beat anybody,"

'li‘9l
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s +hen there was the affidavit of Etyl Ziscnborg., Shoe soys: "Tho
D W all N T A o~ i ac X o ) o -\J : -
; x iOpr.r‘ hhlwt uﬁcd to ch,ut_J:so for Volkenrath and was also crucl and acted
in the semc manmor, To that Ehlert says: "I wag not cruel to vriscnors.
L eciut I slajred prisoners' faces but only fhen thevc was a sorious necd
Tor dhis®, %

: ’%‘hcn thoro 1s the affidavit of Helen Hoewkovitz, She says: "Ihlert

?é;u part in beeting with Volkenrath of a pirl sbout jewsllery. She beat

MG ~ this is Horkovitz - "+ill the blood camc Ffrom my nose, and cars", This
1s 2ll rather difficult to follow, Ehlert say$: "I never beat this irl

at allse I romember this casc quite clearly. & prisoner was browrht to o
from the kitchen having car rings., I was told that the prisoncr used to aget
Jowels and barter them in the kitchen for meat. She said that the jarcllory
as hor paronts. I had to cnquire into the case. I did not know what to do
roported it to momebeody clse. I may have gonoe on a eycle but not fast.
'ok hor to the political department and lef+t hor thore. The next day the
P o] dopartment told me. that thcere was a lot of bartering in the kitcheon."

i 4 : The g was the effidavit of Hilde Loffler, a Czech Jew. She says:

Tas empl a supervisor overpartics of working women,. -Ehlert was

very R n Herkovitz, This girl was beaten by her and stayod in

an air 1 jceor for two woeeks with little fnd or drink, This woran had
e 3 i e 3

no bedding ] 1 for a month after", :

not clear on this, it is for you to decide, but the
I have dealt witht this in my answers to the
" and I think it must be assumed that Iilds
3 boing dealt with in regard to the s

answer of
affidavit of Hcleon
Loffler and Helen
incident,

/. Next there is t
S,8. woman, Horta Zhlert,
bcat the girl responsibhle".

camy 2 and I hardly ever met her",

of Kathcerine Neiger,  She says: "The
cks for food and if she Powrd any she
d A
v

ol

5 Joiper was a lager al

roarct Veisss i She says: Mat the
wearing Tound her ncck a

phetacraph of an 5.8, man. She was broughtfin “om, undresscd and
save tly beaten with a stick, The floor vwa in blowd and she¢ had to

Lot

56 carricd away. Her name was Korperova
that Korperova is the accuscd Koppor and
ke is concermed, to be both an accused
so far as she is concerned she certainly could not bo
any beating of hersclf, I think it probably geot put
reéalised that Korperova was in fact thc same .crson as

present”, You know
ossinle, Bo far as
: Samc Charce and
Juilty of causing

o
ey
e

This is an incident you will have to sort out but ert says,in
il LTS

roplys "I was told Kopper was scting as a spy and that she bea? Prj
and stole food, I went into the kitchen and shse had-no businGss
slapped her face, I found out she was lying about fermission to
s2 I slapped her face again, Shetold me she was a spy and that thiTre @
bartcering of jowellery, She jave nc the names of threc peoplc and aWy o
not o tell, I called in those three eople and undressed them but I d
mot find anything, Kopper came with othors, " One hit Kopper with a fist¢
undcr the chin, 3leod came from her. . terrific fizht ensucd with a mumber
of people taking part., Gollasch came in and hit her also, #flc found &
photograph of an 5.8, man on Kopper. She said it was her scon, Koppoer oot

an arm broken end Wwas sent to hospital,

Welly sir, there is a somewhat complicated incident which I lcave
to the Court to docide Whether or n~t it holps thom to decide anything in
this casc. £
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Koppeor mede ansther allegation that she was beaten by this accuscd
tio weeks before the British came bacausce the roll call was incorrect. !
shlert hersclf has made an affidavit and you will have to consider whether
there is anything in it which helps you one way or the othor,

Well, Sir, thet is the ovidence I want to rofer to in the case of
Herta Ehlert anmd you must consider it in tho light of the time that she spent
at Btlsen, '

(it 1708 hours tho Court adjourmed until
0915 hours to=morrow 15th Noverber, 1945,)
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